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6

8

اگر رئیس جمهور ایران با رای   
بالا و مشاركت زیاد به پای میز 
مذاكره برود، به طرف مقابل این 

نكته را می فهماند كه هدف شما از تحریم ها 
خالی كردن پشت سر نظام بوده است

شما خوب می دانید ما همواره   
و  بوده ایم  مذاكرات  حامی 
هرگز آن را رد نكرده ایم. اما 

از نظر من این مساله كه به جنگ اوكراین 
تنها به استفاده از واسطه ها و كمک آنها پایان 

دهیم، بعید است.

پول ملی باید حكمرانی شود   
با  معامله  و  مبادله  مبنای  و 
قرار  دنیا  مختلف  كشورهای 

گیرد تا تقاضا برای پول ملی افزایش پیدا كند 
و قدرت پول ملی بالا برود.

در هر مرحله از انجام دستورات   
سرور  برای  را  محصول  نیز 
ارسال می كند. به این ترتیب 

گوشی قربانی، عملاً حجم زیادی از توان خود را 
رایگان و یا با هزینه ای بسیار اندک در اختیار آن 

شركت قرار داده است.

كلیدهای    شاه  از  یكی 
پیشبرد دیپلماسی فرهنگی 
تمركز بر صنایع فرهنگی و 

تولید و صدور صنایع فرهنگی خلاق به طور 
عمیق و گسترده به مخاطبین كشور های 

جهان است.

 این مربی دارای مجوز یوفا پرو   
در سال 1968 در مویكواس، 

مونته نگرو به دنیا آمد. وی پس از اتمام دوران 
باشگاه  در  بازیكن،  به عنوان  خود  فوتبالی 
بوراس صربستان مربیگری خود را آغاز كرد.

 میودراگ بوژوویچ
  در استقلال خوزستان

ملت غیور ایران با اتكا به فرمایش رهبر معظم انقلاب كار را تمام كردند و پیروز واقعی میدان این حماسه بودند. 
صبح دیروز حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی همزمان با آغاز مرحله دوم چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، 

رأس ساعت 8 صبح رأی خود را در صندوق انداختند.
رهبر انقلاب پس از انداختن رای خود در صندوق 11۰، روز انتخابات را یک روز خوب و روز فعال شدن مردم برای یک امر مهم سیاسی 
دانستند و گفتند: ان شاءالله مردم عزیزمان با همت بیشتر در مرحله دوم و حضور در پای صندوق های رأی و انتخاب بهترین، كار را در این 

مرحله تمام می كنند تا شنبه رئیس جمهورمان را داشته باشیم.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به برخی گزارش ها مبنی بر افزایش شوق و علاقه مردم در این مرحله از انتخابات ریاست جمهوری 
افزودند: اگر این گونه باشد خرسند كننده است و امیدواریم خداوند متعال ملت را موفق و كشور را آباد كند و همه كسانی را كه در این 

مسیر زحمت می كشند مشمول لطف و رحمت خود قرار دهد.
رهبری بدرستی و با شناخت دقیق از وضعیت كشور و روحیه مردم شوق و اشتیاق ملت ایران در دور دوم انتخابات را پیش بینی نمودند 

و حضور مردم در روز جمعه، پاس صندوق های رای سند افتخار دیگری بر سینه انقلاب مردم ایران گردید.
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شنبـه

 سال سوم                 شماره سیصدوهفتادوهشت

در خصوص  گفت وگو  رادیو  »بدون خط خوردگی«  برنامه 
انتخابات و كار مهم ملت ایران با عباسعلی عظیمی كارشناس 

مسائل سیاسی به صورت تلفنی گفتگو كرد.

عباسعلی عظیمی با اشاره به وجود مسائل زیادی كه ایران 
در عرصه بین المللی با آن مواجه است، گفت: یكی از مهم 
ترین مسائل مهم مسئله مذاكرات و تحریم ها است. شاید برخی 
تصور كنند عدم مشاركت مردم به این مفهوم است كه نظام 
تحت فشار قرار بگیرد و مجبور شود پای میز مذاكره بنشیند، 
در حالی كه مسئله كاملا متفاوت است و این دروغ را طرف 

مقابل القا می كند.

وی مشاركت بالا در انتخابات را بستری مهم برای تقویت 
دولت آینده در مذاكرات عنوان و بیان كرد: اگر رئیس جمهوری 
در یك مشاركت ۸۵ درصدی، ۸۰ درصد آراء را به خود كسب 
كند در میز مذاكره از قدرت چانه زنی بیشتری نسبت به كسی 

كه با رای اندك رئیس جمهور شده برخوردار است.

وی افزود: اگر رئیس جمهور ایران با رای بالا و مشاركت زیاد 
به پای میز مذاكره برود، به طرف مقابل این نكته را می فهماند 
كه هدف شما از تحریم ها خالی كردن پشت سر نظام بوده است 
اما این هدف محقق نشده است و به همین جهت تحریم ها 
تاثیری نداشته است. دشمن متوجه می شود تحریم اثر نداشته 
و ناچارا به جای آنكه راهبرد تقابل را در پیش بگیرد، به تعامل 

روی می آورد و مجبور است امتیاز بدهد تا امتیاز بگیرد.

رادیو  با  تلفنی  این كارشناس مسائل سیاسی در مصاحبه 
مردم  می كند  تلاش  دشمن  كه  این  بر  تصریح  با  گفت وگو 
در انتخابات مشاركت نكنند تا در میز مذاكره توان بیشتری 
برای چانه زنی علیه كشورمان داشته باشد، اظهار كرد: عدم 
از دست مذاكره كنندگان  را  برنده  به نوعی برگ  مشاركت، 

جمهوری اسلامی ایران می گیرد.

عظیمی اظهار كرد: نمی توان چنین نتیجه گرفت كه چون 
مردم در انتخابات شركت نكردند، بنابراین رای آنها به نظام 
جمهوری اسلامی ایران »نه« است. انتخابات فقط یك حركت 
سیاسی برای تعیین و جابجایی اركان نظام است و ممكن است 
یك فرد هیچ كدام از آن اعضا را قبول نداشته باشد كه در 
این صورت برخی افراد رای سفید می اندازند و برخی دیگر هم 

شركت نمی كنند.

این كارشناس مسائل سیاسی بیان كرد: برخی هم اعتراض 
دارند و نسبت به وضعیت موجود، اوضاع اقتصادی، مشكلات 
تورمی و فشارهای خارجی معترض هستند و با عدم شركت 
خود در انتخابات سعی دارند نظام را متوجه كنند كه نسبت 
به این مسائل اعتراض دارند. بنابراین اعتراض به این مشكلات 
و مسائل و عدم رای دادن به معنی اعتراض به نظام جمهوری 

اسلامی ایران نیست.

عدم مشاركت، برگ برنده را از 
دست مذاكره كنندگان می گیرد

عباسعلی عظیمی

سیا   سـت

محمد مخبر در حاشیه بیست و چهارمین 
سازمان  عضو  كشورهای  سران  اجلاس 
ولادیمیر  با  دیدار  در  شانگهای،  همكاری 
پوتین رئیس جمهور روسیه، ضمن قدردانی 
دولت  همدردی  ابراز  و  تسلیت  پیام های  از 
رئیس جمهور  فقدان  پی  در  روسیه  ملت  و 
روابط  رئیسی،  ابراهیم  سید  آیت الله   شهید 
عمیق،  را  روسیه  و  ایران  اسلامی  جمهوری 
با  و  كرد  توصیف  تغییرناپذیر  و  راهبردی 
اشاره به نقش و تاثیر این روابط مستحكم بر 
تحولات جهانی گفت: امروز روابط راهبردی و 
استراتژیك ایران و روسیه، معادلات قدرت در 
جهان را تغییر داده و نظم ناعادلانه مبتنی بر 

یكجانبه گرایی را به چالش كشیده است.

جمهور  رئیس  یاد  گرامی داشت  با  مخبر 
شهید و تجلیل از تلاش های ایشان در زمینه 
استحكام بخشی به روابط با كشورهای همسو 
با  رئیسی  شهید  كرد:  تصریح  همسایه  و 
رویكرد تحولی در سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران و اولویت دهی به توسعه روابط با 
همسایگان، فصل جدیدی در روابط تهران و 
مسكو گشود كه نه تنها دو كشور بلكه منطقه 

و جهان از آن نفع خواهند برد.
وی با اشاره به همكاری های رو به گسترش 
اقتصادی،  بخش  در  ویژه  به  روسیه  و  ایران 
ضرورت  بر  انرژی،  و  نقل  و  و حمل  تجاری 

تسریع در تكمیل مبانی 
حقوقی همكاری جامع 
و  تصویب  و  كشور  دو 
اجرایی شدن آن تاكید 

كرد.

آزاد  تجارت  تقویت 
اوراسیا،  اتحادیه  با 
اجرای  و  پیگیری 
شمال-جنوب  كریدور 
تقویت  همچنین  و 
همكاری های دو كشور 
در زمینه انرژی، شامل 
دیگر  از  گاز  و  نفت 
محورهای مهم سخنان 
مخبر در دیدار با رئیس 

جمهور روسیه بود.

كشور  دو  رابطه 
دوستانه، ناگسستنی و تغییرناپذیر است

نیز  روسیه  جمهور  رئیس  پوتین  ولادیمیر 
دوستانه،  را  كشور  دو  رابطه  دیدار  این  در 
ناگسستنی و تغییرناپذیر عنوان كرد و ضمن 
ابراز خرسندی از افزایش سطح همكاری های 
دو كشور به ویژه در بخش اقتصادی و تجاری، 
و  ایران  میان  آزاد  تجارت  توافقنامه  امضای 
اوراسیا را گامی مهم در جهت توسعه بیشتر 

موضوع  با  گفت وگو  رادیو  سیاسی«  »گفتگوی  برنامه 
شورآفرینی  از  مجدد  آزمونی  ۱۴۰۳؛  ۱۵تیرماه  انتخابات 
امید  با حضور دكتر  بالا و  الزامات مشاركت  جمهوریت و 
و  سیاسی  مسائل  كارشناس  و  دانشگاه  مدرس  طاهرنژاد 

فرهنگی به روی آنتن رفت.

امید طاهرنژاد از ضرورت های مشاركت های حداكثری در 
مرحله دوم انتخابات ریاست جمهوری گفت و بیان كرد: 
از  یكی  كه  است  بررسی  قابل  زاویه  چند  از  موضوع  این 
انتخابات  در  مشاركت  است.  دینی  ضرورت  آن  زوایای 
لحاظ شرعی  به  فقها  و  تقلید  اكثر مراجع  نظر  اساس  بر 
یك واجب است و باید به عنوان عمل صالح دینی در نظر 
بگیریم. بنابراین مخاطبینی كه در گستره فضای دینی تفكر 
و اندیشه می كنند بر خود واجب می دانند كه در انتخابات 

شركت كنند.

انتخابات  در  شركت  ضرورت  امنیتی  جنبه های  به  وی 
اشاره و عنوان كرد: وقتی وقایع آبان ماه سال ۱۳۹۸ در 
كشور رخ داد، بلافاصله شاهد ترور شهید سلیمانی توسط 
آمریكا بودیم. همچنین در فتنه سال ۸۸ كه ۸ ماه كشور را 
درگیر كرد و معضلات متعددی برای جامعه به وجود آورد، 
آن  پی  در  تصویب شد كه  ملل  قطعنامه ۱۹۲۹ سازمان 
شاهد افزایش تحریم ها بودیم. بنابراین مسئله مشاركت در 
صحنه های سیاسی مربوط به نظام جمهوری اسلامی ایران 

ارتباط نزدیكی با امنیت كشور دارد.
این مدرس دانشگاه شركت نكردن و رای ندادن در انتخابات 
را قبول تصمیم دیگران عنوان كرد و گفت: این مسئله در 
فردای انتخابات و پس از تعیین نامزد مورد نظر به عنوان 
رئیس جمهور اثر خود را می گذارد زیرا حق انتقاد و اعتراض 

را از خود سلب خواهیم كرد.

وی با تصریح بر اینكه ضرورت حضور در انتخابات از منظر 
منافع ملی و فردی عیان و آشكار است، اظهار كرد: شهید 

جمهور آیت الله رئیسی با 
عنوان  به  شدن  انتخاب 
طرح ها  جمهور،  رئیس 
را عملیاتی  برنامه هایی  و 
سرنوشت  در  كه  كردند 
بسیار  كشور  منافع  و 
نهضت ساخت  بود؛  موثر 
مسكن و قانون حمایت از 
جمله  از  جمعیت  جوانی 

آنها هستند.

با  مصاحبه  در  طاهرنژاد 
درباره  گفت وگو  رادیو 
مشاركت  ضرورت 
حداكثری در انتخابات از 

منظر اندیشه امامین انقلاب اسلامی اشاره و بیان كرد: امام 
خمینی در وصیت نامه خود تاكیدات فراوانی برای شركت 
در انتخابات دارند و به ملت ایران توصیه كردند در تمام 

انتخابات مشاركت داشته باشند.

بر  تاكید  با  فرهنگی  و  سیاسی  مسائل  كارشناس  این 
ضرورت حضور در انتخابات و پای صندوق های رای برای 
تامین منافع ملی و امنیت كشور اظهار كرد: بیش از ۲۶۰ 
انتخابات  دهند  نشان  می كنند  تلاش  زبان  فارسی  كانال 
موثر نیست و مردم را به عدم مشاركت در انتخابات دعوت 
می كنند. بنابراین حضور در پای صندوق های رای به معنی 

جواب رد به این خواسته دشمنان است.

ریاست  انتخابات  نامزدهای  وعده های  به  اشاره  با  وی 
جمهوری گفت: یكی از مسائلی كه هر دو طرف درباره آن 
صحبت می كنند برجام است اما باید كسی به عنوان رئیس 
جمهور انتخاب شود كه به این خودباوری رسیده باشد كه 
می تواند با داشته های درونی و با اتكا به داخل، چك های 

برگشتی برجام را نقد كند.

اولویت  از  را  همسایه  كشورهای  با  ارتباط  دانشگاه  مدرس  این 
رئیس جمهور دانست و اظهار كرد: در مسائل بین الملل، توجه به 
همسایگان یكی از مسائل بسیار مهم به شمار می رود زیرا می تواند 
موجب افزایش تجارت و در عین حال كاهش هزینه های ترانزیت 
و تبادل كالا شود. همچنین با كشورهای همسایه تقارن فرهنگی 

داریم و می تواند ارتباطات ما را این كشورها بیشتر كند.

این كارشناس مسائل سیاسی افزود: ایران با ۱۵ كشور به صورت 
ایران  تجارت  در  موثری  كه سهم  است  دریایی همسایه  و  خاكی 
دارند و البته افزایش آن یك ضرورت انكارناپذیر است. به عنوان مثال 
سال گذشته ۹۶ تن صادرات به این كشورها داشتیم كه نسبت به 
سال قبل از آن، رشد ۲,۵ درصدی داشته است. بدون تردید افزایش 
میزان صادرات به این كشورها می تواند به بهبود وضعیت اقتصادی 
به ویژه تولید كنندگان كمك كند زیرا جمعیت كشورهای همسایه 
ایران ۵۷۰ میلیون نفر است و می تواند یك ظرفیت فوق العاده به 

شمار برود.

روابط راهبردی ایران و روسیه نظم ناعادلانه یکجانبه گرایی را به چالش کشیده است

مشاركت در انتخابات به معنای شكست دشمنان ایران است

این همكاری ها و زمینه ای مناسب جهت 
بهره مندی بیشتر از تعاملات با كشورهای 

عضو این اتحادیه دانست.

رئیس جمهور روسیه در ادامه با اشاره 
درباره  كشور  دو  مشترك  مواضع  به 
جمله  از  بین المللی  و  منطقه ای  مسائل 
در زمینه تلاش برای شكل گیری جهان 

چند قطبی، بر حمایت روسیه از پیشنهاد 
پیوستن ایران به اتحادیه اوراسیا به عنوان 
همچنین  پوتین  كرد.  تاكید  ناظر  عضو 
كشور  دو  همكاری های  تقویت  ضرورت 
و  گاز  و  نفت  شامل  انرژی،  زمینه  در 
پروژه  از  بهره برداری  و  همچنین تكمیل 
مورد  را  رشت-آستارا  خط آهن  مشترك 

تاكید قرار داد.

امید طاهرنژاد
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دکتر مهدی اخوان صحبت خود را با تشکر از میزبانان برنامه آغاز 
کرد. سپس با اشاره به عنوان کتاب گفت نکته ای که در نگاه اول به 
این کتاب به ذهن من رسید این بود که چرا آقای هینمن در عنوان 
کتابش عبارت »کاربردی« را استفاده نکرده است. چون محتوای کتاب 
مربوط به بخش اخلاق کاربردی از حیطۀ مباحث فلسفۀ اخلاق است 
و ممکن است کسی که به دنبال مباحث اخلاق کاربردی باشد نتواند از 

روی عنوان این کتاب، آن را در میان منابع این بخش بیابد.
نکتۀ دوم هم مقدمۀ کوتاه مترجمان برای این اثر است. برخلاف 
مقدمۀ مفصّلی که مثلًا خانم پورمحمدی در ابتدای کتاب »دربارۀ شر« 
نوشته اند که بیش از ۱۰۰ صفحه مقدمه است و مرور خوبی بر کل ۲ 

جلد کرده است، مقدمۀ این کتاب مختصر است.
در ادامه، سرپرست مترجمان پاسخ دادند که ما هم مجبور بودیم حجم 
کتاب را خیلی بالا نبریم و هم خود نویسنده در پیشگفتار کتاب تاحدودی 
کار مرور و مقدمه را انجام داده است. آقای اخوان در ادامه گفت اگر 
نویسندگان را به دو دستۀ نویسندگان اهل فن و نویسندگان ترویجی 
تقسیم کنیم، هینمن از نویسندگان اهل فنی است که ارجاعاتش به 
موضوعات جانبی و مرتبط بسیار خوب و زیاد است، ازجمله ارجاع به 
سینما و فلسفه و... در آثار او بسیار قابل استفاده است. آقای غلامی هم 
ارادت بجایی به هینمن دارند و روی آثار او کار شایسته ای انجام داده اند.
مقالات یک مجموعه  گاهی می توان همۀ  دادند  پیشنهاد  سپس 
مقاله را ترجمه نکرد، بلکه به مقالاتی اکتفا کرد که برای شاید برای 
باشد. مثلًا موضوع  ایرانیان مصرف و کاربرد داشته  و  فارسی زبانان 
آسان مرگی هنوز برای جامعۀ ما مسئله نیست. می توان موضوعاتِ 
اینجایی و اکنونیِ جامعۀ خودمان را از بین مقالات مختلف گردآوری و 
در یک کتاب مستقل چاپ کنیم تا برای مخاطب فارسی زبان مصرفی 

و کاربردی باشد.
اشراف  کتاب  این  محتوای  به  هنوز  گفت:  پایان  در  اخوان  دکتر 
ندارم ولی با دید اوّلی سبک کتاب به کتاب قبلی هینمن که در این 
مجموعه منتشر شد نزدیک است و از پرسش های بسیار خوبی در طول 
مباحث استفاده کرده است. منابع این کتاب هم برای پایان نامه نویسی 
و دست یابی به منابع دست اول بسیار مفید است و منابع خوبی به دست 

می دهد.

سخنران دوم این جلسه حجت الاسلام میثم غلامی، مدیر مجموعۀ 
خانۀ اخلاق پژوهان جوان و سرپرست مترجمان این کتاب بود.

غلامی گفت دیدن جمع علاقه مندان این حوزه در این گردهمایی 
خوشحال کننده است. ما اوایلی که خانۀ اخلاق را راه اندازی کردیم، 
آقای دکتر اخوان را به جمع محدود خودمان دعوت کرده بودیم و هیچ 
فکر نمی کردیم این مجموعه یک روزی بالنده شود و بزرگ شود، 
طوری که مهر سال آینده، دهمین سال تأسیس این مجموعه است. 
بسیاری از کسانی که همزمان با ما مجموعه هایی راه انداختند متوقف 
شدند ولی کمتر مجموعه ای مثل خانۀ اخلاق یا ترجمان توانست ادامۀ 
حیات بدهد و از آن نهال کوچک، به یک مجموعۀ ارزشمند و قدرتمند 

تبدیل شود.
او همچنین گفت: مسئلۀ هیجان انگیز بعدی برای خود من مقالات 
ترجمه شده در مجموعه است. ما اول که شروع به ترجمۀ مقالات 
ترویجی کردیم هم فکر می کردیم نهایتاً ۳۰ یا ۴۰ مقالۀ مفید برای کار 
وجود داشته باشد و هم دوستان ما گمان نمی کردند که علاقه  مندان 
به فلسفۀ اخلاق به صورت داوطلبی بتوانند در این زمینه با ما همکاری 
کنند اما بسیاری از بار این کار ارزشمند به دوش دوست داران و مترجمان 

داوطلبی مجموعه است.
همچنین افق دید ما نهایتاً ۴۰ مقاله برای ترجمه بود، ولی ما امروز بعد 
از ۲۰۰ عنوان مقاله می بینیم هنوز هم آثار خوبی هست که خلأ آن ها 
در زبان فارسی احساس می شود. بعضی از مقالاتی که در این مدت 
منتشر کردیم هنوز هم تنها مقالات و منابع فارسی در زمینۀ خودشان 
هستند، مثل اخلاق معدن، یا اخلاق زیبایی دربارۀ جراحی های زیبایی. 

این ها از معدود آثار فارسی در این زمینه است.
ما همچنین برای بیشتر خوانده شدن این آثار، گلچینی از مقالات را در 
قالب پروندۀ ویژه تدوین می کنیم و تا کنون ۶ پروندۀ ویژه منتشر کرده ایم.
جناب غلامی در ادامه گفت: وضعیت فلسفۀ اخلاق در جامعۀ ما 
در گذشته  و  داشت  بهتری هم خواهد  آیندۀ  تاحدودی خوب شده؛ 
وضعیت خوبی نداشت. خود من در سال ۸۹ که شاگردی دکتر محسن 
جوادی را در این زمینه شروع کردم و از آقای دکتر اخوان هم بهره 
می بردم، کتابی در این زمینه جز فرانکنا در دسترس نداشتیم و کتاب 

فارسی دیگری وجود نداشت. دکتر جوادی همین کتاب انگلیسی 
هنیمن را به ما توصیه کردند و کار روی این کتاب را از همان 
زمان شروع کردیم. اما امروز وضعیت بهتر از دیروز است. همین 
جناب امید کشمیری که از هم دوره های ما هستند امروز فعال 
و قوی و باکیفیت در این زمینه فعالیت می کنند و امثال ایشان 
خلأها را پر می کنند. رشد موضوعات و رشته های علمی به 
همین صورت اتفاق می افتد و این برای من ارزشمند است که 

مجموعۀ ما بتواند بخشی از این مسیر باشد.
بچه های خانۀ اخلاق موفق شده اند ۲۰۰ مقاله ترجمه و منتشر 
کنند. انتشار این مقالات ابتدا هفته ای یک مقاله بود و الآن به 
هفته ای دو مقاله رسیده و در این دو سال حتی چند پروتکل چند 
ده صفحه ای نیز ترجمه و منتشر شده است. دربارۀ موضوعاتی که 

به جامعۀ ایران اختصاص دارد و در نوشته های دیگران یافت نمی شود 
هم نویسندگان مجموعه که از کارگاه های ترجمه، یادداشت نویسی و 
نویسندگی با ما مرتبط شده اند باید در سال جدید دست به قلم شوند و 

گام هایی هم به سمت قلم زدن برداریم.
این  و  ترجمان هم تشکر می کنم که حوصله کردند  انتشارات  از 
کتاب قطور را کار کردند، چون امروزه کتاب های قطور برای ناشرها 
و همینطور برای بازار چندان جذاب نیست. کتاب بعدی ما هم کتاب 
»ساکن سرزمین اخلاق« از شفرلاندو است که ۳ جلد است و ان شاءالله 

تا آخر اسفند با همکاری انتشارات امیرکبیر منتشر می شود.
در ادامۀ این گردهمایی، آقای موسوی از طرف انتشارات ترجمان 
دربارۀ کتاب و فرایند انتشار آن صحبت کرد. وی گفت: بهتر است که 
من دربارۀ ساختار این کتاب از دید ناشر سخن بگویم و تفاوت این اثر 
با کتاب های مشابه را شرح بدهم. تفاوتی این کتاب با کتب مرسوم 
حوزۀ فلسفۀ اخلاق این است که ساختار این کتاب ترکیبی از متن های 
مختلف است. نقل قول های این کتاب برش هایی از کتاب های کلاسیک 
این حوزه نیست، گاهی یک ستون یک روزنامه آورده شده، گاهی یک 
نامه است. این نقل ها از متخصصان این موضوع ارائه نشده است، بلکه 
کابردی تر و مربوط به زندگی واقعی مردم است؛ زبان تخصصی ندارند 
و روایاتی از چالش اخلاقی مردم در هر موضوع هستند. اما این نقل ها با 
یک مقدمه و مؤخره از نویسنده ارائه شده است. توان تألیفی هینمن در 
همین است که با یک مقدمۀ تفصیلی یک ذهنیت فنی و علمی برای 
مخاطب ارائه می کند و آن نقل در آن ساختار ذهنی می نشیند. پس در 

این کتاب هم روایت کاربردی داریم و هم چارچوب نظری.
رویکرد این کتاب این است که مباحث اخلاقی را در حیطۀ نظر 
متوقف نکند. بحث نظری از مسائل اخلاقی گاهی کنش اخلاقی را 
به تعویق می اندازد و به ما تابلوی ایست نشان می دهد تا زمانی که از 
بحث تئوریک فارغ شویم. اما این کتاب فوریت عمل اخلاقی را هم به 
ما نشان می دهد و موقعیت های این افراد که روایت آن ها ذکر می شود 
ما را به عمل سوق می دهد. در نتیجه، در نگاه اول شاید ساختار کتاب 
آشفته به نظر برسد، ولی اینطور نیست و آقای هینمن به این موضوع 

دقت داشته اند.
ایشان ادامه داد: نکتۀ بعدی من دربارۀ فرایند تولید این کتاب است. 
در بازار امروز کتاب، ناشرها برای خود یک فرایند کم هزینه  انتخاب 
می کنند. چون هزینۀ انتشار کتاب بالا رفته است ولی مخاطب نمی تواند 
هزینۀ زیادی برای آن بکند. در نتیجه تولید چنین کتاب هایی با این که 
حداقل هایی از کیفیت را دارد ولی نهایتاً در بهترین حالت با کیفیت 
متوسط ارائه می شود. حتی گاهی ناشر هزینه هایی از مترجمان دریافت 
می کند. این باعث می شود که ما در انتشارات ترجمان آثاری را انتخاب 
کنیم که ارزش هزینه کردن داشته باشند. این کتاب هم حدود ۴ سال 
پیش وارد فرایند تولید شد و دو بار مقابله و ویرایش شد و درنهایت 
بازخوانی شد. یکی دو سال هم وضعیت بازار نشر کار انتشار آن را به 
تعویق انداخت، ولی با تجربۀ من و از دیدگاه من، درنهایت این اثر با 

کیفیت فیزیکی خوب و قابل قبولی ارائه شده است.
در چنین موقعیتی که کتاب با وسواس انتخاب شده و برای چاپ 
به  اقبال  برای  توجه مخاطب  است، جلب  آن هزینه شده  باکیفیت 
آن مهم است. عمدۀ این زحمت هم به عهدۀ مترجمان یا حلقۀ اول 
مخاطبان این کتاب است. این کتاب جذابیت هایی برای عموم مخاطبان 
دارد و دست اندرکاران و مترجمان می توانند در معرفی این کتاب مؤثر 

باشند. امیدوارم در مجموع از این کتاب راضی باشید.

در پایان نیز استاد هومن پناهنده، ویراستار کتاب، در فضایی صمیمانه 
دقایقی دربارۀ کتاب صحبت کردند.ایشان گفت: من این کتاب را امروز 

  رونمایی از کتاب
 مسائل اخلاقی معاصر

کامل ورق زدم و تمام صفحات را دیدم و نکاتی هم یادداشت 
کردم. زحمت اصلی این کتاب با پدیدآورندگان آن بود و من 
بخش کوچکی از این کار بودم. ناشر هم بردباری به خرج داد و 
تأخیرهایی که به سبب بیماری من در زمان کرونا پیش می آمد 

را تحمل می کرد.
جناب پناهنده افزود: اینکه من عهده دار ویرایش این کتاب 
خواندم.  را  کتاب  این  من  شد  سبب  که  بود  موهبتی  بودم 
بعضی موضوعات اخلاقی مطرح شده در این کتاب، برای من 
تکان دهنده بود و می تواند برای ما موضوع گفت وگو باشد. مثلًا 
فصل سقط جنین برای من تکان دهنده بود. در این فصل تجربۀ 
و نامه نگاری یک مادر نقل شده که فرزندی معلول دارد و تصمیم 
او این بوده که فرزند معلولش را به دنیا بیاورد. خواندن این تجربه 

برای من شگفت انگیز بود.
او دربارۀ ترجمه گفت: ما باید فکری برای نوشتن بکنیم. در 
جامعۀ نویسندگان ما کاری برای آموزشِ نوشتن انجام نمی شود. 
ما خوب نمی نویسیم و به تبع نمی توانیم خوب هم ترجمه کنیم. 
دیوید کریستال می گوید ترجمه مشکل ترین کار است. لازمۀ 
این سخن این است که ترجمه از نویسندگی هم سخت تر است. 
استدلال من برای حرف او این است که در نویسندگی، ما از 
ذهن خودمان مطلب را به کاغذ و از کاغذ به ذهن دیگری منتقل 
می کنیم. اما در ترجمه، باید از ذهن دیگری بگیریم و به ذهن 
خودمان منتقل کنیم، سپس از دیگری به ذهن خودمان به کاغذ 

و بعد به ذهن دیگری برود.
در  ما  متأسفانه  نیست.  مبدأ  زبان  فقط  مترجمان  مشکل 
نویسندگی به زبان مقصد هم مشکل داریم. ما معمولًا بر اساس 
این فرض مترجم را می پذیریم که او فارسی را می داند، ولی نباید 
این مسئله بدیهی شمرده شود. امروزه وضع بسیار بدتر هم شده 
است. گاهی استادان دانشگاه در رشتۀ ادبیات هم در متن ادبیات 

فارسی مشکل دارند.
ما باید فکری برای نویسندگیِ مترجمان بکنیم. من در یکی 
از تجربه هایم در همکاری با گروهی از مترجمان، برای امتحان 
و آزمودن از آن ها می خواستم که یک متن فارسی برای من 
بنویسند، در هر موضوعی که می خواهند. اینجاست که خیلی ها 
رد می شوند! اگر کسی نتواند ذهن و سخن خودش را به فارسیِ 

خوب بنویسد، چطور می خواهد ذهن دیگری را بنویسد؟
گفت:  ارزشمند  نکاتی  در  هم  کتاب  دربارۀ  پناهنده  جناب 
شرایط تحقق و خلق چنین کتابی چیست؟ این کتاب حاصل 
گفت وگوست. من باید بتوانم به راحتی دربارۀ موضوعی مثل سقط 
جنین حرف معقول بزنم و مانعی نباید بر سر راه من باشد. آن 
خانمی که بچۀ معلولش را سقط نکرده یا طرف مقابلِ او که با 
نظر او مخالف است، نهایتا محدودیت اخلاقی برای نظر مقابل 
تعریف می کند، نه محدودیت قانونی و جبری. در جامعه ای که 
بتوان در موضوعات مسلمّ هم گفت وگو کرد و حرف معقول زد، 
چه در رد و چه در اثبات، می توان چنین آثار فکری ارزشمندی 
خلق کرد. اگر بخواهیم زور و قدرت و قانون را پشت سر یک 
طرف بنشانیم و به طرف دیگر اجازۀ طرح بحث ندهیم، گفت وگو 

شکل نمی گیرد.
وقتی بشود به عنوان طرفین هم تراز حرف زد، می توان گفت وگو 
کرد و آن وقت ما می توانیم خودمان در فضای فکری جامعۀ 
خودمان چنین متونی را از گفت وگوهایمان استخراج کنیم. این 
اثر فقط حاصل قلم نیست، بلکه حاصل گفت وگو است. این 
کتاب خیلی خوب و ارزشمند است و امیدوارم باعث بازشدن باب 

گفت وگو در این موضوع بشود.

حضرت آیت الله خامنه ای در اولین دقایق آغاز رأی گیری دور 
دوم »چهاردهمین دوره ی انتخابات ریاست جمهوری«، با حضور 
در محل صندوق سیار ۱۱۰ در حسینیه امام خمینی )ره(، رأی خود 

را به صندوق انداختند.
جمله  از  خارجی،  و  داخلی  رسانه های  خبرنگار  از ۲۰۰  بیش 
خبرنگاران رسانه های آمریکا، چین، روسیه، آلمان، اسپانیا، انگلیس، 
افغانستان، اتریش، ترکیه، کویت، هلند، امارات، ایتالیا، عراق، یمن، 
ژاپن، فرانسه، فیلیپین، لبنان، قطر، عمان، استرالیا، سوئد، دانمارك، 

هند، کره جنوبی و ... این برنامه را پوشش دادند.
انداختن رای خود در صندوق ۱۱۰، روز  از  انقلاب پس  رهبر 
انتخابات را یک روز خوب و روز فعال شدن مردم برای یک امر 
مهم سیاسی دانستند و گفتند: ان شاءالله مردم عزیزمان با همت 
بیشتر در مرحله دوم و حضور در پای صندوق های رأی و انتخاب 
بهترین، کار را در این مرحله تمام می کنند تا فردا شنبه رئیس 

جمهورمان را داشته باشیم.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به برخی گزارش ها مبنی بر 
افزایش شوق و علاقه مردم در این مرحله از انتخابات ریاست 
و  است  کننده  خرسند  باشد  این گونه  اگر  افزودند:  جمهوری 
امیدواریم خداوند متعال ملت را موفق و کشور را آباد کند و همه 
کسانی را که در این مسیر زحمت می کشند مشمول لطف و رحمت 

خود قرار دهد.

 روز خوب ایران

مهدی اخوان - میثم غلامی - هومن پناهنده

هر کسی اکثریت آرا را به خود جلب کند رئیس جمهور همه ی   
مردم است و به او احترام می گذاریم

علی بهادری جهرمی سخنگو و دبیر هیأت دولت در صف 
رأی دهی در مرحله دوم چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 

جمهوری در مسجد النبی )ص( نارمك در جمع خبرنگاران:
آنچه امروز مردم در صندوق های رأی مشخص می كنند، بر 
روی زندگی امروز و فردای همه ی ما و زندگی ده ها سال بعد 
فرزندان مان تأثیر می گذارد. طبیعتاً هر كسی تلاش می كند 

اثرگذاری خود را برای زندگی خود و فرزندانش داشته باشد.

از همه كسانی كه در دوره اول مشاركت كردند یا نكردند 
مجدداً دعوت می كنیم برای تعیین سرنوشت خود به پای 
خودشان  و  كشور  آینده  به  نسبت  و  بیایند  رأی  صندوق 

بی تفاوت نباشند.

هیچ كدام از ما امروز نمی توانیم پیش بینی كنیم كه چه كسی 
رئیس جمهور می شود. كسانی كه در گذشته مدعی تقلب در 
انتخابات بودند یا شعار تحریم رأی سردادند، پشیمان شدند 
و امروز به پای صندوق آمده اند و با حضورشان اعتراف كردند 
كه انتخابات در ایران سالم است و تنها راه نقش آفرینی برای 

آینده ایران انتخابات و مشاركت سیاسی است. 

كند،  جلب  خود  به  را  ملت  آرای  اكثریت  كسی  هر  امروز 
رئیس جمهور همه ی مردم است و به او احترام می گذاریم.

مدعیان تقلب یا تحریم انتخابات 
زود پشیمان شدند و به سلامت 

انتخابات اعتراف کردند
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شنبـه

 سال سوم                 شماره سیصدوهفتادوهشت
بین الملل

سازمان  در  روسیه  دائم  نماینده  نبنزیا،  واسیلی 
ملل به تل آویو درباره عواقب قطعی تأمین احتمالی 
سامانه پدافند هوایی ساخت آمریکا برای اوکراین 

هشدار داد.

که  داد  گزارش  گذشته  هفته  تایمز  فایننشال 
برای  مذاکره  حال  در  اوکراین  و  اسرائیل  آمریکا، 
تحویل هشت فروند سامانه پدافند هوایی مستعمل 

»پاتریوت« از تل آویو به کی یف هستند.

نبنزیا با اشاره به این گزارش که به نقل از منابع 
آگاه منتشر شده است، گفت که چنین اقدامی قطعاً 
قرار  تحت الشعاع  را  مسکو  و  تل آویو  بین  روابط 

خواهد داد.

دیپلمات ارشد روس گفت: معتقدم که این اقدام 
عواقب سیاسی قطعی را نیز در پی خواهد داشت. 
تسلیحاتی که برای اوکراین ارسال می شود، صرف 
نظر از فرستنده، در نهایت منهدم خواهد شد درست 

مثل سایر تسلیحات غربی و آمریکایی که منهدم 
شدند. تردیدی نیست.

خود  برنامه  از  آوریل  ماه  در  رژیم صهیونیستی 
مدل  پاتریوت های  کردن  خارج  رده  از  جهت 
سال  از ۳۰  بیش  که  است   ۲-PAC  M۹۰۱
کار کرده اند و جایگزینی آنها با سامانه های پدافندی 
پیشرفته تر خبر داد. با این حال، این سامانه ها به 
دلیل نگرانی ها درباره تشدید تنش با حزب الله لبنان 
و تبدیل شدن آن به جنگی تمام عیار، هنوز از رده 

خارج نشده و فعالند.

فایننشال تایمز مدعی شده است که براساس این 
توافق که هنوز نهایی نشده است، پاتریوت ها ابتدا 
و سپس  شد  خواهند  ارسال  آمریکا  به  تل آویو  از 
جریان  در  گرفت.  خواهند  قرار  اوکراین  اختیار  در 
جنگ روسیه و اوکراین که از فوریه ۲۰۲۲ شروع 
کمک های  تنها  صهیونیستی  رژیم  است،  شده 

غیرتسلیحاتی برای اوکراین فراهم کرده است.

دیروز  سوناك  ریشی 
كه  كرد  تایید  )جمعه( 
پس از پذیرش شكست 
انتخابات  در  حزبش 
سمت  از  پارلمانی 
انگلیس  نخست وزیر 
می كند.  گیری  كناره 
سوناك اوایل امروز اعلام 
كرد كه به »كر استارمر«، 
كارگر  حزب  رهبر 
پیروزی  بابت  انگلیس 
وی در انتخابات پارلمانی 

تبریك گفته است.

اسكای  خبری  شبكه 
قول  از  انگلیس  نیوز 
كرد:  گزارش  سوناك 

»پیش از آنكه به عنوان نخست وزیر از سمتم كناره گیری 
و خانه شماره ۱۰ داونینگ استریت را ترك كنم، توضیح 
بیشتری درباره نتایج انتخابات پارلمانی می دهم.« این شبكه 
خبری همچنین گزارش كرد، سوناك موفق شد به عنوان 

عضوی از پارلمان انگلیس بار دیگر انتخاب شود.

به نقل از خبرگزاری اسپوتنیك، انتخابات پارلمانی انگلیس 
پنجشنبه برگزار شد و حزب كارگر این كشور موفق شد 
پیروزی چشمگیری به دست بیاورد. این حزب ۳۳۱ كرسی 
به دست آورد  از آن  را پس  از ۶۵۰ كرسی مجلس عوام 
كه رای گیری در ۴۷۴ حوزه رای گیری انجام شد. رهبر 
حزب كارگر كه پیروز این انتخابات شده، نخست وزیر بعدی 

خواهد بود و مسئول تشكیل دولت جدید است.

در  كارگر  »حزب  كرد:  اعلام  امروز  همچنین  سوناك 
به كر  پیروز شده و من  پارلمانی روز پنجشنبه  انتخابات 
استارمر تبریك گفتم.« شبكه خبری سی.ان.ان نیز گزارش 
كرد، استارمر آماده است تا اداره امور كشور را بر عهده بگیرد 

و انگلیس را برای خدمت به مردم احیا كند.

جمع  در  استارمر  پیروزی،  شدن  قطعی  از  پس  اندكی 
هوادارانش گفت: »باری از روی دوش كشور برداشته شده« 
از حالا آغاز می شود.« حزب محافظه كار حدود  و »تغییر 
دو سوم ۳۶۵ كرسی را كه در دور قبلی انتخابات در سال 

به معنای  این  از دست داده كه  بود،  ۲۰۱۹ كسب كرده 
قرن  در  تاسیسش  زمان  از  این حزب  بزرگترین شكست 

نوزدهم میلادی است.

لیز تراس، نخست وزیر پیشین انگلیس و چند نفر از اعضای 
كابینه از جمله وزیران دفاع، آموزش، دادگستری و علوم و 
نیز »پنی موردانت« معاون پارلمانی دولت ریشی سوناك 
جزو شخصیت های بلندپایه ای هستند كه كرسی هایشان را 
در مجلس عوام از دست دادند. جرج گالووی، سیاستمدار 
جنجالی تنها پنج ماه بعد از پیروزی در انتخابات میان دوره ای 
در حوزه روچدیل در شمال انگلیس، این بار شكست خورد 

و كرسی اش را به حزب كارگر واگذار كرد.

پیش بینی شده حزب لیبرال دموكرات با كسب حدود ۷۰ 
كرسی، سومین حزب بزرگ مجلس جدید بریتانیا باشد. 
نایجل فاراژ رهبر حزب راستگرای »اصلاح بریتانیا« كه قبلا 
هفت بار در راهیابی به مجلس این كشور ناكام مانده بود، این 

بار توانست كرسی كلكتون را از محافظه كاران بگیرد.

این حزب كه قبلا »حزب بریگزیت« نام داشت، خواهان به 
صفر رساندن میزان خالص مهاجرت به انگلیس است. حزب 
ملی اسكاتلند كه خواهان استقلال اسكاتلند از بریتانیاست و 
در دوره قبل ۴۸ كرسی را به دست آورده بود، انتظار می رود 

این بار كمتر از ۱۰ نماینده در مجلس داشته باشد.

بر  گذشته  در ساعات  که  محرمانه ای  به شرایط  توجه  با 
مذاکرات مسقط بین طرف های یمنی در چارچوب نگرانی های 
عربستان و سازمان ملل برای موفقیت این مذاکرات حاکم بود، 
اماراتی ها طبق معمول شروع به خرابکاری کردند و گروه های 
وفادار به خود در استان شبوه را تحت فشار قرار داد تا با برخی 
تحرکات نظامی و حمله به مواضع ارتش یمن در محورهای 
مهم و حساس وضعیت را به صورت نظامی بحرانی کنند شاید 
از این رهگذر مذاکرات مسقط که به شدت نفاد آن محرمانه 

است، تحت تاثیر قرار بگیرد. 
این حملات در دو استان شبوه و مأرب صورت گرفت، منابع 
قبیله ای در بیحان در مورد شکست این گروهک ها در پیشرفت 
به سمت مواضع متعلق به ارتش یمن در منطقه الجفره در 
منطقه العبودی در جنوب مأرب گزارش دادند، به گفته آن ها در 
نبردهای سختی که در آن از انواع و اقسام تسلیحات استفاده 
شد که طی آن نیروهای مذکور توانستند کوه العراش در منطقه 
استراتژیک الجفره را به طور کامل کنترل کنند. این منابع 
توضیح دادند که این منطقه که دو منطقه العبدیه و حریب و 
جبل عراش استراتژیک را از هم جدا می کند، در واقع نقطه ثقل 

و حفاظت از منطقه حریب از محور غربی محسوب می شود. 
در پی این درگیری ها و شکست عناصر مزدور وابسته به آل 
نهیان، گروهک های مسلح وابسته به امارات اقدام به گسیل 
گسترده نیروی کمکی به منطقه کردند تا در محورهای ارتباطی 
میان شبوه و مأرب مستقر شوند و به زعم خود جلوی هر گونه 
ضدحمله ارتش یمن را بگیرند. در واقع، پس از آنکه نیروهای 
دولتی یمن بر جبل العراش مسلط شدند، آن ها می توانند با یک 
تک خیلی ساده و بدون دردسر در مناطق عسیلان، عین و 
بیحان پیشروی کنند. این مناطق نزدیک به چهار سال پیش و 
در حمله گسترده مزدوران اماراتی به تصرف مجدد آن ها درآمده 

بود. 
طرف اماراتی که فکر می کرد می تواند از عنصر غافلگیری 
برای پیشروی نظامی در این محور استفاده کند، حالا مناطق 
سرکوب را از دست داده و ارتش یمن هر وقت اراده کند می تواند 
دست به پیشروی گسترده بزند. البته این برای اولین بار نیست 
که اماراتی ها هنگام مذاکرات دست به چنین حماقت هایی 
می زنند، دو ماه پیش هم در محور تعز به سمت استان لحج تا 
بندر مخا تلاش کردند چند نقطه مهم را اشغال کنند که با پاسخ 
کوبنده و سریع ارتش یمن مواجه شده و با ده ها کشته و زخمی 

ناچار به فرار شدند.
این حمله را اماراتی ها به سفارش طرف امریکایی انجام داده 
بود که نقطه مذکور )که متاسفانه اسمش را فراموش کرده ام( 
به گفته امریکایی ها نقطه پرتاب پهپادها و شلیک موشک های 
ارتش یمن به سمت باب المندب است و یمنی ها آنجا اشراف 
بسیار خوبی به دریای سرخ و خلیج عدن دارند. نکته جالب آنکه 
طرح حمله را به گفته منابع یمنی افسران امریکایی طراحی 
از شروع حمله و گسترش آن  بود پس  قرار  و  بودند  کرده 
جنگنده های امریکایی و انگلیسی برای پشتیبانی نبرد حاضر 
شوند که کار اصلا به آنجا نرسید. عناصر مسلح هنوز به مواضع 

ارتش یمن نرسیده، تار و مار شدند. 

روسیه به تل آویو هشدار داد

شکست سنگین و تاریخی حزب محافظه کار انگلیس در انتخابات پارلمانی 
سوناک استعفا داد

  موش دوانی دوباره اماراتی ها 
و شکست سنگین از ارتش یمن

درخواست  با  پیش  سال  یک  اسرائیل 
اوکراین  جمهور  رئیس  زلنسکی،  ولودیمیر 
مبنی بر تأمین سامانه پدافند گنبد آهنین برای 
کی یف مخالفت کرد. روسیه به دفعات درباره 

تأمین تسلیحات خارجی برای اوکراین هشدار 
داده و تاکید کرده است که این اقدام صرفاً 
به طولانی شدن جنگ انجامیده و تأثیری در 

نتیجه نهایی آن ندارد.

کریم جعفری

در حاشیه اجلاس شانگهای، رئیس جمهور روسیه در سخنانی 
به بیان دیدگاه های خود در مورد رویدادهای مختلف به ویژه 
تعامل  موضوع  اوكراین،  در  جنگ  امریكا،  با  روابط  مورد  در 
با اروپا، روابط با افغانستان و ... پرداخت. ولادیمیر پوتین در 
مورد اوكراین دو نكته خیلی مهم گفت؛ نخست اینكه زلنسكی 
اوكراین  در  آتش بس  با  فعلا  آنكه  دیگر  و  ندارد  مشروعیت 

نمی تواند موافقت كند.
زلنسكی«  »ولودیمیر  اینكه  بیان  با  روسیه  جمهور  رئیس 
به  حكمرانی اش  زمان  مدت  كه  اوكراین  رئیس جمهوری 
پایان رسیده و هنوز انتخاباتی در اوكراین برگزار نشده، دیگر 
»مشروعیت« ندارد، گفت: »رهبری اوكراین به طور غیرقانونی 

در قدرت است.«
رئیس جمهور روسیه خطاب به خبرنگاران گفت: »شما خوب 
می دانید ما همواره حامی مذاكرات بوده ایم و هرگز آن را رد 
نكرده ایم. اما از نظر من این مساله كه به جنگ اوكراین تنها 
به استفاده از واسطه ها و كمك آنها پایان دهیم، بعید است. 
در درجه اول، چون كه بعید است یك واسطه این قدرت را كه 

اسناد نهایی را امضا كند، پیدا كند.«
پوتین با بیان اینكه روسیه تا زمان حصول توافقاتی كه برایش 
مقبول و نسبت به اوكراین نیز برگشت ناپذیر باشد، نمی تواند 
با آتش بس موافقت كند، یادآور شد:: »ما نمی توانیم حالا تنها 
بر مبنای این امید كه طرف مقابل گام هایی مثبت اتخاذ كند 
یك آتش بس را اعلام كنیم. ما باید تضمین كنیم طرف مقابل با 
اتخاذ گامهایی كه برایش برگشت ناپذیر و از نظر روسیه مقبول 
باشد، موافقت كند. در غیر این صورت و بدون چنین توافقی 

برقراری آتش بس ممكن نخواهد بود.«
به گفته پوتین، روسیه نمی تواند اجازه دهد دشمنش از فرصت 
آتش بس احتمالی برای بهبود مواضع نظامی خود استفاده كند. 
غرب زمانی در سال ۲۰۲۲ وقتی كه سربازان روسیه در نزدیكی 
شهر كی یف بودند درخواست آتش بس داده بود و مسكو با این 
درخواست موافقت كرد اما بعدا با فریبكاری از سوی غربی ها 

مواجه شد.

همکاری صهیونیست ها 
با آذربایجان

 كاتز، وزیر امور خارجه سازمان صهیونیستی گفت: اسرائیل در 
حال برنامه ریزی برای گسترش همكاری با آذربایجان است.

»امروز با جیحون بایراموف وزیر امور خارجه آذربایجان گفت وگو 
كردم و در آن درباره رویدادهای خاورمیانه و سایر موضوعات 
مهم بحث كردیم. من از او به خاطر روابط نزدیك و دوستانه بین 

كشورهایمان قدردانی كردم.

و  اسرائیل  بین  روابط  نوشت:  خود  اجتماعی  در صفحه  كاتز 
آذربایجان قوی است و ما قصد داریم آنها را بیشتر گسترش 

دهیم.

زلنسکی مشروعیت ندارد، 
نمی توانیم با آتش بس موافقت کنیم
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 تفاهم نامه همکاری در زمینه انرژی هسته ای توسط پترو کوتین، 
مدیر  و  اجرایی  معاون  یانگ،  چوی  و  اوکراین  اتمی  انرژی  رئیس 
عملیات شرکت مهندسی و ساخت هیوندای کره جنوبی، در حضور 
هورمان هالوشچنکو، وزیر انرژی اوکراین و کیم هیون تائه، سفیر کره 

جنوبی در اوکراین امضا شد.

اهمیت تفاهم نامه برای دو کشور  
با  با اشاره به اهمیت این توافقنامه ها در رابطه  آقای هالوشچنکو 
در   AP۱۰۰۰ وستینگهاوس  جدید  واحدهای  ساخت  برنامه های 
نیروگاه هسته ای خملنیتسکی گفت: مهم است که ما در کنار طرف 
کره ای، این تفاهم نامه را در دوران جنگ امضا کنیم و بدون انتظار برای 

پایان یافتن آن، به پیش برویم. اطمینان دارم که ما با هم صنعت انرژی 
اوکراین را بر اساس بهترین استانداردهای جهانی بنا خواهیم کرد.

سفیر کره جنوبی اعلام کرد که این تفاهم نامه به توسعه همکاری های 
اوکراین و کره در صنعت هسته ای، به ویژه تبادل تجربیات در زمینه 
فناوری های هسته ای کمک خواهد کرد«. آقای کوتین گفت: »کره 
جنوبی در زمینه انرژی هسته ای و صنعت هسته ای از دانش و تجربه 
بالایی برخوردار است. انرگواتوم و کل کشور اوکراین به توسعه همکاری 
خود با شرکت هیوندای، که یکی از رهبران جهانی در این بازار است، 

علاقه مند هستند«.

همکاری هسته ای کره جنوبی و اوکراینهمکاری هسته ای کره جنوبی و اوکراین
 با امضای تفاهم نامه جدید با امضای تفاهم نامه جدید

این توافقنامه بر اساس تعهد نامه ای که در نوامبر ۲۰۲۳ توسط 
این دو شرکت امضا شد، شکل گرفته است. در ماه مه ۲۰۲۲، 
 Hyundai( ساخت  و  مهندسی  هیوندای  و  وستینگهاوس 
E&C( یک قرارداد همکاری استراتژیک امضا کردند تا به طور 
 AP۱۰۰۰ مشترك در پروژه های جهانی ساخت نیروگاه های
شرکت کنند. ماه گذشته نیز مراسمی برای آغاز پروژه  ساخت واحد 

۵ نیروگاه هسته ای خملنیتسکی برگزار شد.

برنامه ای برای توسعه هسته ای اوکراین  
اوکراین دارای ۱۵ واحد هسته ای است که می توانند حدود نیمی 
از برق این کشور را تامین کنند. این تعداد شامل ۶ رآکتور در 
مارس ۲۰۲۲  اوایل  از  که  می شود  زاپوریژژیا  هسته ای  نیروگاه 
تحت کنترل نظامی روسیه قرار گرفته است. برنامه های توسعه 
هسته ای اوکراین شامل پیشنهادهایی برای ساخت ۹ رآکتور جدید 

AP۱۰۰۰ در سراسر این کشور است.

اولین رآکتور خملنیتسکی در سال ۱۹۸۷ به شبکه برق اوکراین 
وصل گردید، اما کار روی سه رآکتور دیگر در سال ۱۹۹۰ متوقف 
شد، در حالی که واحد ۳، ۷۵ درصد تکمیل شده بود. کار بر روی 
رآکتور دوم دوباره آغاز شد و در سال ۲۰۰۴ به شبکه برق متصل 
و ۴  واحدهای ۳  تکمیل  برای  پروژه ای  در حال حاضر  گردید. 
در حال انجام می باشد به طوری که ماه گذشته کابینه اوکراین 

پیش نویس قانونی در مورد ساخت و تکمیل آنها ارائه کرد.

آقای هالوشچنکو اوایل امسال اعلام کرد که واحد ۳ می تواند 
ظرف مدت تنها دو سال و نیم به بهره برداری برسد. دو واحد 
از راکتورهای جدید AP۱۰۰۰ قرار است به عنوان واحدهای 
پنجم و ششم نیروگاه خملنیتسکی ساخته شوند و ظرفیت کل 
این نیروگاه را فراتر از نیروگاه هسته ای زاپوریژژیا با شش واحد 
که از اوایل مارس ۲۰۲۲ تحت کنترل نظامی روسیه قرار گرفته 
است، خواهند رساند. در جریان مذاکرات، Energoatom و 
Hyundai E&C علاوه بر این پروژه ها، در مورد توافقات با 
شرکت Holtec International برای ساخت کارخانه های 
و   )SMRs(مدولار کوچک  رآکتورهای  تجهیزات  تولید 
محفظه های نگهداری سوخت هسته ای استفاده شده نیز گفت و گو 

کردند.

مجمع  عضو  مقدم  مصباحی  غلامرضا  دکتر  الاسلام  حجت 
اقتصادی  کارشناس  و  دانشگاه  استاد  نظام،  مصلحت  تشخیص 
در مصاحبه با برنامه »گفتگوی اقتصادی« رادیو گفت وگو درباره 
انتظارات از دولت آینده برای تقویت ارزش پول ملی اظهار کرد: مهم 
ترین و کلیدی ترین عامل کاهش ارزش پول ملی و تورم در ایران 

مسئله خلق نقدینگی است.
وی به عوامل پولی و بودجه ای موثر در خلق نقدینگی اشاره و 
بیان کرد: یکی از عوامل اصلی خلق نقدینگی بحث ناترازی بودجه 
است چون معمولًا وقتی بودجه در مجلس به صورت سالانه تصویب 
می شود با یک کسری روبرو است و این کسری هم یا از طریق 
فروش نفت یا اوراق مالی و یا استقراض از بانک مرکزی جبران 

می شود که در نهایت هم رشد نقدینگی را به دنبال دارد.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه رشد نقدینگی 
باید متناسب با رشد تولید در کشور باشد گفت: در شرایطی که 
نرخ تولید ۴ درصد باشد مسلماً رشد نقدینگی ۴۰ درصد هیچ گونه 
توجیهی ندارد کمااینکه ما رشد نقدینگی ۴۲ درصد و رشد ۴ درصدی 

تولید را هم تجربه کردیم.

این استاد دانشگاه، خلق نقدینگی مازاد بر اقتضائات اقتصادی را 
غیرمشروع دانست و تصریح کرد: الان بانکها هم خلق نقدینگی 
در هزینه و مصرف خود دچار  باعث شده که  و همین  می کنند 

ناترازی شوند و از بانک مرکزی استقراض کنند.

حجت الاسلام مصباحی مقدم در مصاحبه با رادیو گفت وگو تأکید 
کرد: مجلس شورای اسلامی در تصویب بودجه سالانه، فقط باید به 
اندازه ی درآمدی که وجود دارد هزینه ها را تعیین کند آن هم حتماً 
باید درآمدهای مطمئن باشد ضمن اینکه باید توانمندی درآمدزایی 

دولت را هم در نظر بگیرد.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین ضرورت اصلاح 
ساختار و کاهش بار تکفل دولت و کاهش هزینه ها و بالا بردن 
درآمدها را به منظور رشد تولید ملی یادآوری کرد و گفت: تنها در 

این صورت است که پول ملی تقویت خواهد شد.

این کارشناس اقتصادی معتقد است که پول ملی باید حکمرانی 
شود و مبنای مبادله و معامله با کشورهای مختلف دنیا قرار گیرد تا 

تقاضا برای پول ملی افزایش پیدا کند و قدرت پول ملی بالا برود.

حجت الاسلام مصباحی مقدم گفت: حجم پول باید متناسب با 
حجم مبادلات و معاملات در جامعه و گردش پول نیز باید متناسب 
با گردش کالاها باشد اما اگر پول زیادی به نظام اقتصادی تزریق 
شود خروجی جز تورم ندارد و برای جلوگیری از رشد تورم هم باید 

جلوی رشد نقدینگی مازاد را گرفت.

در ادامه، دکتر حجت الله فرزانی کارشناس و پژوهشگر اقتصادی 
و امور بانکی گفت: ما درمورد کاهش ارزش پول ملی تقریباً دو دهه 
خیلی سخت و با شیب تندی را پشت سر گذاشتیم لذا اولویت دولت 

چهاردهم باید جلوگیری از کاهش ارزش پول ملی باشد.
وی با بیان اینکه تقویت ارزش پول ملی نیازمند یک برنامه ثبات 
اقتصادی است و حدوداً ۲۰ سال هم زمان می برد افزود: یکی از 
دلایل عمده کاهش ارزش پول ملی تورم است که باید کنترل شود 
و این کنترل تورم هم نیازمند کنترل حجم فزاینده نقدینگی و کنترل 

انتظارات تورمی است.

این پژوهشگر اقتصادی و امور بانکی تأکید کرد: کسری بودجه باید 
به روش های پایدار و غیر استقراضی تأمین شود تا میزان نقدینگی 

رشد فزاینده پیدا نکند و در نهایت هم شاهد رشد تورم نباشیم.

فرزانی صرفه جویی اقتصادی در بودجه و انضباط مالی دولت را 
به عنوان یک راهکار به شدت ضروری مطرح کرد و گفت: این کار 
می تواند از هدررفت منابع مالی در بودجه که بسیار هم زیاد است 
جلوگیری کند ضمن اینکه تیم اقتصادی دولت آینده نیز باید در 
تنظیم سیاست های تجاری و بودجه ای و مالی هماهنگ باشد وگرنه 

نمی توان جلوی خلق پول را گرفت.

 نكته اساسی كه در مساله FATF وجود دارد، تحلیل و 
ارزیابی آن با شرایط كشورمان می باشد، نه اینكه كشور را 
در حالی كه مورد تحریم ایالات متحده است، با اف ای تی اف 
هماهنگ كنیم؛ بنابراین تصویب FATF به صورت مشروط 
امنیت ملی است. تحریم  و  یا غیر مشروط، مخالف منافع 
بی سابقه جمهوری اسلامی توسط آمریكا و اتحادیه اروپا باعث 
شده است كه جمهوری اسلامی ایران برای بی اثر كردن آن، 
مسیر خنثی سازی تحریم ها را در پیش بگیرد. سیاستی كه 
باعث شكست تاكتیك فشار حداكثری آمریكا در مرحله اول 
و بی اثر شدن تحریم ها در مرحله بعدی باشد؛ بنابراین در 
وضعیتی كه امروز ایران در مسیر پیدا كردن غلبه بر دشمنی 
آمریكا است، چه توجیهی برای مطرح شدن FATF وجود 
دارد؟ آیا ممكن است عده ای بدنبال بستن مسیر خنثی سازی 

تحریم ها باشند و تحریم های آمریكا را هدفمند كنند؟

چرا مایک پمپئو بدنبال 
تصویب FATF در ایران بود؟

تحریم حرف  برداشتن  اینکه  به  اشاره  با  امینی رعیا  محمد 
واقعی و عملیاتی نیست، گفت: دلیل وضع تحریم تغییر نکرده 
و تحریم اثرگذار هم بوده است، لذا برای دشمن عاقلانه نیست 
که تحریم را بردارد و فقط با وعده برداشتن تحریم، کشور را 
معطل می کند و آسیب بیشتری به آن می زند. از آنجا که دور 
زدن تحریم نیز آسیب و هزینه دارد، تنها راه رفع تحریم، بی اثر 

کردن آن است.

 تنها راه رفع تحریم چیست؟

پول ملی باید مبنای مبادلات تجاری قرار گیرد

غلامرضا مصباحی مقدم

رئیس جمهور  دفتر  سیاسی  معاون  جمشیدی  محمد 
كه برای حضور در اجلاس سران كشورهای عضو سازمان 
از  می برد،  سر  به  قزاقستان  آستانه  در  شانگهای  همكاری 
امضای قرارداد گازی با كشور تركمنستان با قیمیتی كمتر 

از زمان برجام خبر داد.

بر طبق این قرارداد، روند خرید و سوآپ گاز از تركمنستان 
به ایران كه می تواند مشكل قدیمی ساكنین شمال كشور 
در فصل سرما را به صورت قطعی حل كند و در زمان دولت 
روحانی متوقف شده بود، حالا و با استفاده از ظرفیت سازمان 

شانگهای به نتیجه رسید.

به گزارش ایرنا؛ محمد مخبر سرپرست ریاست جمهوری 
به منظور شركت و سخنرانی در بیست و چهارمین اجلاس 
سران سازمان همكاری شانگهای در صدر هیئت عالیرتبه 

سیاسی و اقتصادی به قزاقستان سفر كرده است،

مخبر روز پنجشنبه، علاوه بر شركت و سخنرانی در اجلاس 
سران سازمان همكاری شانگهای، دیدارهای دوجانبه ای با 

برخی سران كشورهای عضو این سازمان خواهد داشت.

سال گذشته و در بیست و سومین اجلاس سران كشورهای 
عضو سازمان همكاری شانگهای كه به میزبانی هند و به شكل 
مجازی برگزار شد، جمهوری اسلامی ایران رسماً به عنوان 

یكی از اعضای اصلی این سازمان معرفی شد.

قرارداد گازی با ترکمنستان با قیمتی 
کمتر از زمان برجام به امضا رسید

اجلاس سران عضو پیمان شانگهای به كار خودش پایان داد. 
حقیقت امر را بخواهید، جای مرحوم سیدابراهیم رئیسی 
در این اجلاس خالی بود، جای آقای امیر عبداللهیان هم... 
اجلاس بسیار مهمی بود كه شركت رئیس جمهور ایران 
می توانست برای آینده كشور خیلی خوب باشد، اما آقای 

مخبر رفتند تا بالاخره كنار پرچم و نام ایران خالی نماند. 
دارد،  مختلفی  بندهای  كه  كرده  بیانیه ای صادر  اجلاس 
بندهایی كه همه بیانگر بروز و ظهور و البته تثبیت نظم 
غیرغربی در سطح جهان است. تقریبا در همه موضوعات 
مهم شاهد نظر و دیدگاهی هستیم كه برای آینده راهكار 
می دهد و به نوعی عبور از نگاه امریكایی در سطح جهان 

است. 
به عنوان مثال در مورد غزه كشورهای عضو سازمان همكاری 
شانگهای در بیانیه مشتركی اعلام كردند: »كشورهای عضو 
سازمان همكاری شانگهای اقداماتی را كه منجر به فاجعه 
انسانی در نوار غزه می شود، به شدت محكوم می كنند و 
نگرانی خود را از تشدید درگیری اسرائیل و فلسطین ابراز 
می كنند. كشورهای عضو با ابراز نگرانی عمیق از تشدید 
درگیری فلسطین و اسرائیل، اقداماتی را كه منجر به قربانیان 
متعدد در میان غیرنظامیان و وضعیت فاجعه بار انسانی در 

نوار غزه شد، به شدت محكوم می كنند.«
سازمان  كشورهای  رهبران  كه  است  آمده  سند  این  در 
همكاری شانگهای خواستار آتش بس فوری، كامل و باثبات، 
دسترسی به كمك های بشردوستانه و همچنین فعال كردن 
تلاش ها برای بازگرداندن صلح، ثبات و امنیت منطقه ای 
هستند. »كشورهای عضو خاطرنشان می كنند كه تنها راه 
ممكن برای تضمین صلح و ثبات در خاورمیانه، حل و فصل 

همه جانبه و عادلانه موضوع فلسطین است.«
این بیانیه در حالی صادر می شود كه صهیونیست ها تلاش 
از  برخی  همچنین  و  هندی ها  طریق  از  كردند  بسیاری 
كشورهای آسیای مركزی در این زمینه اعمال نفوذ كرده و 
از بار بیانیه كاسته و حداقل فلسطینی ها را هم بابت حمله 
۷ اكتبر محكوم كنند كه موفق نشدند. این یعنی آنكه زور 

هندی ها در این زمینه نرسید. 

 نظم جدید جهانی در 
بیانیه پایانی شانگهای
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دكتر محمدامین قاسمی پیربلوطی، كارشناس فرهنگ عمومی 
هنر و صنایع خلاق مركز پژوهش های مجلس شورای اسلامی با 
حضور در برنامه »گفتگوی فرهنگی« در مورد نگاهی به دیپلماسی 
فرهنگی و مقوله تعامل فرهنگی با جهان بیان داشت: لازمه این 
مهم، تمركز جدی و سرمایه گذاری عظیم روی آفرینش و تجاری 
و  پرداخت شخصیت ها  و  سازی جهان های داستانی و ساخت 

قهرمان هایی از دل داستان ها است.

وی افزود: یكی از مناسب ترین و بهترین شیوه ها برای انتقال 
پیام های فرهنگی، بازتولید داشته های فرهنگی است.

قاسمی پیربلوطی تصریح كرد: با یك سری اقدامات پراكنده و 
خرده رایزنی های فرهنگی در برخی كشور های جهان كسی ایران 
را نمی شناسد و باید با استفاده از صنایع فرهنگی و خلاق بخشی 
از سبد فرهنگی مخاطبان خارجی را پر و پیام های فرهنگی كشور 

را منتقل كرد.

وی با بیان اینكه متاسفانه در این بخش نه تنها دست ما خالی 
است بلكه كودك و نوجوان ما از سبد فرهنگی چیزی كه مصرف 

می كند محصول فرهنگی خارجی است.

كارشناس فرهنگ عمومی هنر و صنایع خلاق مركز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: متاسفانه یك غلبه افراطی 
در اقدامات و برنامه ریزی های فرهنگی در حوزه تهاجم فرهنگی 
وجود دارد كه منجر به یك جمود نسبت به واكنش و نرفتن به 

سراغ آفرینش و عرضه پویا می شود.

وی اذعان داشت: اساسا هدف ما از برقراری ارتباط و كنش گری 
ارتباطی با مردمان و فرهنگ های دیگر این است كه ارتباطات 

میان فرهنگی را تعمیق و گسترش دهیم.

تامین  فرهنگی  دیپلماسی  اینكه  بیان  با  پیربلوطی  قاسمی 
حداكثری منافع ملی در عرصه های بین المللی و تعامل با دیگر 
كشور ها از طریق شیوه ها و ابزار ها و افق های فرهنگی است بیان 
داشت: تولید قدرت نرم، بهبود تصویر كشور در اذهان بین المللی، 
ارتقاء اعتبار و منزلت و  شان كشور، هدف از اقداماتی است كه در 

ذیل دیپلماسی فرهنگی و دیپلماسی عمومی انجام می شود.
وی ادامه داد: دیپلماسی زبانی، دیپلماسی هنری، دیپلماسی 
دین و مذهب، دیپلماسی نژادی، دیپلماسی ورزشی، دیپلماسی 
گردشگری و خوراك و غذا از مولفه ها و عناصر زیرشاخه دیپلماسی 

فرهنگی است.

تولید و صدور صنایع فرهنگی خلاق، 
شاه كلید پیشبرد دیپلماسی فرهنگی

محمدامین قاسمی

چند  ایران،  سینمای  نویسندگان  و  منتقدان  انجمن صنفی 
سالی است در كنار  برگزاری جشن منتقدان سینمای ایران، 
هر ساله »جشن نوشتار سینمای ایران« را نیز برگزار می كند. 
آثار مورد بررسی در جشن منتقدان فیلم هایی است كه در بازه ی 
زمانی مد نظر این جشن منتشر می شود و آثار مورد بررسی در 
جشن نوشتار آثار مطبوعاتی منتشر شده در رسانه ها، پیرامون 
این فیلم هاست. در ادامه خبری بخوانید از  برگزیدگان آخرین 

جشن نوشتار سینمای ایران: 

به گزارش مجله میدان آزادی، مراسم اختتامیه هفتمین »جشن 
نوشتار سینمای ایران«، سه شنبه ۱۲ تیر با حضور چهره های 
محمدمهدی  موتمن،  فرزاد  فتحی،  حسن  همچون  سینمایی 
عسگرپور، هوشنگ گلمكانی، حبیب اسماعیلی، شاهین شجری 
اصغر  حمزه ای،  محمد  موسوی،  غلامرضا  علایی،  علی  كهن، 
نعیمی، حمیدرضا مدقق، عباس یاری و ... در سالن سیف الله داد 

خانه ی سینما برگزار شد.

در این مراسم علاوه بر اعلام اسامی برگزیدگان این دوره ی 
جشن نوشتار سینمایی و تقدیر از آن ها، از تعدادی از منتقدان 
پیشكسوت، همچون مصطفی جلالی فخر، مهرزاد دانش، كامران 

ملكی و هیوا مسیح تجلیل شد. 

 برگزیدگان هفتمین جشن نوشتار سینمایی عبارتند از:
 
جایزه ویژه هیئت داوران:  

نوشتار  جشن  دوره  هفتمین  داوران  هیئت  ویژه ی  جایزه 
سینمایی به آریا قریشی رسید.

جایزه ویژه دبیر جشن:  
حبیب اسماعیلی، محمدمهدی عسگرپور و محمدرضا لطفی، 
به جواد  را  نوشتار سینمایی  جایزه ویژه دبیر هفتمین جشن 

طوسی و خسرو دهقان اهدا كردند.

جایزه بخش ترجمه:  
جایزه ی بخش ترجمه تعلق گرفت به امین مبینی برای ترجمه 
مطلب »سینه فیلیا در عصر پسا سینما« منتشر شده در مجله 

»دنیای تصویر«.

جایزه بخش گفتگو:  
به كسری ولایی و علی  جایزه ی بخش گفتگو تعلق گرفت 
ملاصالحی برای گفت وگو با مرتضی فرشباف با عنوان »پاز نكن 

بی شرف« منتشر شده در مجله »دنیای تصویر«.

 جایزه بخش یادداشت:  
لوح سپاس بهترین یادداشت سینمایی تعلق گرفت به حمیدرضا 
مدقق برای یادداشت »طبقات مردانه و كنشگری پدرانه« منتشر 

شده در مجله »فیلم امروز«.

جایزه بخش نقد:  
جایزه ی بخش نقد تعلق گرفت به امیرحسین سیادت برای 
نقد فیلم »شطرنج باد« با عنوان »شاید شیطان« منتشر شده 

در سایت »چهار«.

این آثار از میان ۱۳۸ اثر ارسالی به دبیرخانه ی این رویداد به 
تفكیك ۱۹ اثر در بخش ترجمه، ۲۶ اثر در بخش گفت وگو، ۴۸ 
اثر در بخش نقد و ۴۵ اثر در بخش یادداشت سینمایی برگزیده 

شدند.

امیررضا  رضا صائمی،  ارشاد،  فكری  مازیار  رامتین شهبازی، 
نوری پرتو و محمد هاشمی، داوری آثار هفتمین جشن نوشتار 

سینمای ایران را برعهده داشتند.

انجمن منتقدان و نویسندگان سینمای ایران، یكی از اعضای 
جامعه ی اصناف سینمایی ایران است كه هر سال جایزه ای با 
عنوان »جایزه نوشتار سینمای ایران« برگزار می كند كه با انتخاب 

داوران، به منتقدان و نویسندگان برتر جایزه اهدا می شود.

اعلام برگزیدگان هفتمین 
»جشن نوشتار سینمای ایران«

رایزنان فرهنگی متصل کننده ظرفیتهای فرهنگی داخل   
با خارج هستند

شورای  بین المللی  امور  معاون  حسنی،  روح الله  سید 
داشت:  بیان  برنامه  این  در  نیز  كشور  عمومی  فرهنگ 
رایزن های فرهنگی متصل كننده ظرفیت های فرهنگی 

داخل كشور با ظرفیتهای فرهنگی خارجی است.

وی با تاكید بر اینكه هنر رایزنان فرهنگی ورود به عرصه 
فیلم سازی و یا برگزاری نمایشگاه و رویداد نیست بیان 
ظرفیت های  كه  است  این  فرهنگی  رایزن  هنر  داشت: 
فرهنگی كشور مقصد را به ظرفیت های فرهنگی كشور 

وصل كند.

حسنی اظهار داشت: بهترین محمل برای عرضه كشور 
و ارائه ظرفیت های فرهنگی كشور تریبون های بین المللی 

است.

معاون امور بین المللی شورای فرهنگ عمومی كشور با 
تاكید بر اینكه كشور ایران از لحاظ فرهنگی اولین كشور 
دنیا است و ایران دارای فرهنگ غنی است بیان داشت: 
كه  باشد  داشته  وجود  مدیریتی  فرهنگ  حوزه  در  باید 

داشته های فرهنگی كشور را به جهان عرضه كند.

مرزها  گسست  دنیای  امروز  دنیای  داشت:  اذعان  وی 
است و بایستی ارتباط فرهنگی در خارج از مرزها هم اتفاق 

بیفتد.

حسنی در ادامه با اشاره به چگونگی تشكیل و تاسیس 
سازمان فرهنگ و ارتباطات كشور بیان داشت: این سازمان 
تجمیع معاونت ها و بخش های فرهنگی نهادینه شده در 
سازمان های مختلف بود كه به صورت مستقل در راستای 
اهداف خود آغاز به كار كرد و در راستای هدفگذاری ها، 
رایزنان فرهنگی را به كشور های مختلف فرستاد و تعاملات 
خوبی ایجاد كرد ولی غفلتهایی شد و از سازمان های بین 
المللی یونسكو، اكو و ... غافل شده و نتوانست بهره لازم 

را ببرد.

زندگی  داستان  شمس،  لیلا  قلم  به  درخت«  »صید  رمان 
دختری به نام ارغوان است، دختری که به دلیل نگاه و تفکر افراد 
زادگاه ش، فقط با پدر و مادر و خواهرش ارتباط دارد. کتاب دارای 
سه بخش است، بخش اول روایت هایی از شصت و هفت راوی 
است که مخاطب در این بخش راویت داستان زندگی ارغوان 
را از زبان »باد«، »ابر«، »درخت« و »اهالی روستا« می شنود. 
روایت های کوتاه که هر کدام زوایای مبهم و رازآلود شخصیت 
اول داستان را روشن می کند؛ البته این شفاف سازی به تعلیق 
بیشتر داستان کمک می کند و مخاطب را برای بیشتر دانستن به 

خواندن ادامه داستان راغب می کند.

رده  در  می تواند  روایتگری  نوع  به  توجه  با  کتاب  ساختار 
رمان های مدرن قرار بگیرد؛ اما سوالی که برای مخاطب جدی 
زمان  آیا شکستن  که  است  این  می آید  پیش  داستانی  ادبیات 
داستانی، انتخاب متفاوت راوی مشخصاً در این کتاب راویان و 
مبهم نگه داشتن موضوع داستانی به مدرن شدن اثر کمک می کند 

یا خیر؟

موضوع اصلی کتاب جنگ دختر با سرنوشت است؛ سرنوشتی 
که شاید خودش هیچ نقشی در شکل گیریش نداشته اما حالا باید 
با پیشامدهایش مقابله کند. دختری که به دلیل خرافه از ارتباط با 
آدم های اطرافش محروم است و به طبیعت زادگاه و خیال خود 
پناه می برد؛ دوستی او با درختان و گیاهان و هم زبانی با حیوانات 
از درك اطرافیان خارج است و همین ارتباطات خارج از چارچوب 
ذهنی او را تنهاتر می کند؛ اما در کنار محور اصلی، محورهای 
دیگری در طول داستان مطرح می شود که اهمیت زیادی در 

شکل گیری داستان دارد.

در نکوهش خرافات  
شمس در این اثر به خوبی 
نشان داده خرافات ریشه در 
نادانی و ناامیدی دارد؛ انسان 
نیاز به امید دارد؛ نیاز به داشتن 
و باور نیرویی برتر تا او را در 
برساند.  یاری  مواقع سخت 
»صید درخت« نمونه ای بارز 
است؛  نادانی  شناخت  برای 
آغازگر خرافات  که  جهالتی 
با  که  انسان هایی  است. 
خویش،  نادرست  اندیشه 
زندگی را هم بر خود و هم 
اما  دیگران سخت می کنند 
مسئله قابل تامل در این اثر، 

پافشاری آدم های داستان، ماندن در تاریکی است.

از  بعد  می دهد؛  دست  از  را  خود  پدر  حادثه ای  در  ارغوان 
مدتی کوتاه او به سوگ مادر می نشیند. شخصیت اول داستان 
برای نگهداری و محافظت از تنها یادگار خانواده، یعنی خواهر 
کوچکش، وارد محیطی می شود که سال های متمادی از آن طرد 
شده است. دختر داستان »صید درخت«، برخلاف اهالی محل 
زندگی اش اهل اندیشیدن و مقابله کردن است. جنگیدن، گرفتن 

حق و نمایان کردن جهل از نقاط بارز اوست.
بخش دوم داستان روند مبارزه ارغوان را در میدان زندگی نشان 
می دهد؛ مقابله با مردمانی که سال ها او را نادیده گرفته اند و از 
محافل خود طرد کرده اند؛ اتفاقی که برای یک دختر جوان بسیار 

سخت است؛ اما همین طرد شدن ها او را به شناختی نسبی 
از خود و دیگران می رساند و قدم به قدم به سمت رازی که 

از آن بی خبر است سوق می دهد.

ساخته شدن  ذره ذره  مخاطب  کتاب،  مطالعه  طول  در 
ارغوان را شاهد است و در بخش هایی از کتاب به دلیل 
شده  کشیده  تکرار  به  اطلاعات  متفاوت،  راویان  حضور 
که سرعت خوانش را کم کرده است. نگریستن از زوایای 
مختلف به یک موضوع، در مواقعی نه تنها به روشن شدن 
ماجرا کمک نمی کند، بلکه گاهی موجب گیج شدن و به 

تکرار افتادن دانسته ها هم می شود.

نیم نگاهی به رمان »صید درخت«؛
داستان طردشدگی و قدرت ورای طبیعت
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گفت وگوی صدای حوزه با دكتر محمدرضا قاسمی، دبیر ستاد 
راهبری فناوری های هوشمند حوزه های علمیه در رابطه با ربات 
همستر و اتفاقات اخیر پیرامون آن مواردی مطرح شده است كه 

می تواند راهگشا باشد.

درباره ماهیت ربات همستر توضیح دهید؛ این نوعی بازی است   
یا نوعی ماینر برای استخراج رمز ارز نات کوین؟! موضوع ارزش 

گذاری اقتصادی این جریان، محتمل است؟
با عرض سلام و تشكر از پایگاه خبری تحلیلی صدای حوزه 
بخاطر توجه به موضوع های روز از جمله ماجرای اخیر ربات 

همستر.
هنگامی كه یك نرم افزار تحت پلت فرم جاوا برای اجرا روی 
اجرا  و  و نصب  بازار  به  ارائه  برای  اندروید كدنویسی می شود 
توسط كاربران، از طریق یك رمز كه خود برنامه نویس انتخاب 
می كند تماماً رمزنگاری می شود و دیگر سورس كدهای آن قابل 
نمی توان  به سادگی  بنابراین  نیست.  دیگران  توسط  مشاهده 
تشخیص داد كه ماهیت این نرم افزار چیست و چه اقداماتی 

موقع اجرا انجام می دهد.
معمولاً برای تشخیص مخاطراتی كه یك اپلیكیشن می تواند 
داشته باشد به دسترسی هایی توجه می شود كه هنگام نصب از 

كاربر درخواست می كند.
برنامه نویس برای هر بخش از كد خود، ناگزیر است كتابخانه ای 

كه چه  است  معلوم  كتابخانه ها  این  سازد،  فعال  را  ابزارها  از 
بنابراین موقع نصب تشخیص داده  انجام می دهند،  كارهایی 

می شوند.
مثلاً اگر یك اپلیكیشن بخواهد از دوربین گوشی استفاده كند، 
ابتدای كدهای خود  ابزارهای مربوط به آن را در  كتابخانه و 
فراخوانی می كند و هنگام نصب نیز اندروید به ما پیغام می دهد 

و اجازه استفاده از دوربین را كسب می كند.
یكی از مهم ترین نیازهای امروز كه می تواند انگیزه ای برای 
ساختن نرم افزارها باشد، CPU است. یعنی استفاده از ظرفیت 
پردازنده ها. ظرفیت پردازش رایانه ها و گوشی های تلفن همراه 
به طور معمول در حداقل توان كار می كنند. وقتی كه در جریان 
یك زنجیره از فعالیت ها قرار گیرند این ظرفیت می تواند پولساز 

باشد مانند تولید بلاكچین.
كه  شده اند  مشاهده  نرم افزارهایی  قبلًا  كه  این  به  توجه  با 
استفاده  غیرمجاز  صورت  به  رایانه ها  پردازشگر  ظرفیت  از 
می كرده اند، این احتمال دور از ذهن نیست كه این نرم افزار از 
طریق بهره برداری از پردازنده گوشی در حال تولید زنجیره های 

ارزش مالی یا همان ماینینگ است.
روش كار این است كه پس از نصب برنامه و هنگام لمس 
صفحه برنامه، نرم افزار به سرور برنامه نویس متصل شده و آخرین 
از  با استفاده  كد زنجیره را دریافت می كند و شروع می كند 

حداكثر توان CPU ادامه زنجیره بلاكچین را تولید كند.

در هر مرحله از انجام دستورات نیز محصول را برای سرور 
ارسال می كند. به این ترتیب گوشی قربانی، عملًا حجم 
زیادی از توان خود را رایگان و یا با هزینه ای بسیار اندك در 

اختیار آن شركت قرار داده است.
اگر در نهایت مبلغی هم پرداخت شود، قطعاً بخش بسیار 
 CPU كمی از سودی ست كه برنامه نویس با استفاده از
گوشی تلفن همراه به دست آورده است. این احتمال وقتی 
قوّت می گیرد كه بدانیم قدرت پردازش گوشی های جدید 

فوق العاده بالا رفته است.

برای تست این مطلب كافیست موقع استفاده از نرم افزار 
به مصرف CPU دقت كنیم. این كار با نصب برنامه هایی 
قابل  می دهند  نمایش  را  پردازنده  فعالیت  وضعیت  كه 

بررسی  است.

این    با  توجه  قابل  شکلی  به  هم  روحانیون  و  طلاب  آیا 
موضوع درگیر شده اند؟ آیا حوزه برنامه ای جهت مواجهه فعال 

با جریان های امثال همستر را دارد؟
با توجه به تازه بودن موضوع و در اختیار نداشتن اطلاعات و 
آمار كافی نمی توان در این باره قضاوت كرد. اما آن چه می توان 
با ملاحظه پدیده های پیشین حدس زد این  است كه بخش 
معظمی از طلاب مانند سایر اقشار مردم آگاهی های زیادی 
درباره نرم افزارهای جدید و قابلیت های آن ها ندارند و معمولاً 

رفتاری مشابه دیگر اقشار جامعه دارند.

آیا می توان همستر را طلیعه ای برای درآمدزایی برای ورود   
در جهان حاضر دانست؟ چه ارتباطی با هوش مصنوعی دارد؟

مواجه  با شكست  به سرعت  درآمدزایی  نوع  این  خیر. 
می شود. می دانیم كه، از صفر چیزی پدید نمی آید، یا با 
زبان فلسفی آن از عدم، وجود حادث نمی شود. وقتی كاربر 
متوجه شود درآمدی كه با كاربری این نرم افزارها به دست 
می آید بسیار كمتر از استهلاكی  است كه متوجه سخت افزار 

گوشی می شود، با پشیمانی شدید آن ها را رها می كند.
فریب های  از  نحو  این  و  است  زودگذر  هیجان ها  این 
فریب های  هم  این  از  پیش  دارند.  كمی  دوام  نرم افزاری 

دیگری ظهور كردند و در زمانی اندك پایان یافتند.
سود شركت های برنامه نویسی مربوطه نیز به همین دوره 
كوتاه اختصاص دارد و از طریق عرض تأمین می شود نه 
طول. یعنی در زمانی كوتاه تعداد فراوانی كاربر در سطح 

جهان.
این  داشت  توجه  آن  به  باید  كه  مخاطراتی  از  یكی 
 NSA مانند  مشهوری  اطلاعاتی  سازمان های  كه  است 
سال هاست كه برای رمزگشایی كدهای رمز از الگوریتم های 
به  نیاز  آن ها  اجرای  كه  می كنند  استفاده  حجیم  بسیار 

سخت افزارهای فراوان دارد.
گذشته  سال های  در  كه  قرائنی  و  شواهد  به  توجه  با 
سازمان ها  این  كه  دارد  وجود  احتمال  این  منتشر شده، 
برای تأمین نیاز خود به سخت افزار اقدام به تولید بازی ها 
و نرم افزارهایی نمایند كه از پردازنده گوشی قربانی برای 
اجرای الگوریتم های سنگین استفاده كند. این نرم افزار هم 

نمی تواند از این احتمال مستثنی باشد.

همستر؛ نوعی بازی یا ماینر استخراج رمز ارز؟!
 بکارگیری پردازشگر گوشی های قربانی جهت اجرای الگوریتم های پیچیده؟

محمدرضا قاسمی

این روزها و در کشاکش های انتخاباتی می توان به شکلی عینی 
آنچه در لایه های سیاستگذاری می گذرد را مشاهده کرد. یکی 
از موضوعات پرچالشی که ابعاد سیاسی آن بر دیگر جنبه های 

فکری و اجتماعی اش چربیده، مسئله حجاب است.

 مفهومی که با مطرح کردن موضوع زن در جامعه حال حاضر 
ایران بازگو می شود. در سطحی از سیاستگذاری دهه های اخیر، 
موضوع حجاب از اولویت های مسائل زنان بوده و در برخی از 
سال ها نیز با رویکردهای سطحی برخی از قوانین سلبی در این 
حوزه حاکم شده و موجب بازنمایی منفی از حجاب در جامعه 

گردیده است. 
هرچند مسئله حجاب اهمیت بسیاری دارد و از ابتدایی ترین 
حقوق زن برای حضور سالم در جامعه است؛ اما این نوع کنش 
را  منفی  تبعات  آن،  به  سیاسی  رویکردهای  و  سیاستگذاران 
دربردارد. یکی از مهم ترین پیامدهای منفی آن نادیده گرفتن 
و گم شدن دیگر موضوعات اولویت دار و مهم زنان است. این 
مسئله را می توان به عینه در بحبوحه رقابت های انتخاباتی نیز 

مشاهده کرد. 

موضوع اولی که درخصوص زنان از زبان نامزدها مطرح و در 
فضای انتخاباتی نیز پررنگ جلوه داده شد، رویکرد و تصمیم 
نامزدها درباره حجاب و قوانین مرتبط با آن بود. حتی در این 
میان برای نشان دادن رویکرد عامیانه نامزدها به مسئله زن، 
بعضا عکس آنان با زنان و دخترانی که با حجاب معیار فاصله 

داشته اند؛ انتشار یافت.
 هرچند فضای رسانه ای جامعه به سمت ارزشمندی بی حجابی 
و نفی حجاب پیش می رود و نامزدها ناچار به سمت پاسخ گویی 
نسبت به این مسئله سوق داده می شوند. اما باید به تبعات این 

رویکرد، توجه داشت.

درحال حاضر دختران ما با خلاهای هویتی شدیدی روبه رو 
هستند و حوزه سیاستگذاری در مقابل این هویت یا سکوت کرده 
و یا به مسیری سوق داده شده است که راهش به ترکستان است.

رویکردهای  از  برخی  با  هنوز  خانواده  حوزه  در  ایرانی  زن 
متعصبانه دسته و پنجه نرم می کند و نقش خانوادگی اش تنها در 
انجام کارهای خانگی محدود می شود. به طوری که این کارها 
نیز بسیار خرد و سطح پایین دانسته شده و عملا جایگاه والای 
معنوی همسری و مادری در خانواده گم شده و در سطح تبریک 

روز مادر باقی مانده است.
 به شکلی شعاری از ارزش مادری صحبت می شود و مادر 
بودن از سمت خردترین دستگاه های اداری به رسمیت شناخته 
نمی شود و زیست شهری با مادری بیگانه مانده است. حتی در 
سطح سیاستگذاری صحبتی از زنان خانه دار نمی شود و این قشر 

به طور کلی فراموش شده اند. 

از آن سوی در بیرون از خانه و در کف جامعه نگاه های غربی 
به زن ارزش او را به کار اقتصادی صرف پیوند زده و در کارهای 
خرد اقتصادی با شرایطی که عزت و کرامت او به حراج می رود 
او را استخدام می کنند. حقوق پایین، نداشتن بیمه، به کارگرفتن 
این  ویژگی های  از  مشتری  جذب  برای  جنسی  جذابیت  های 

فضای کاری برای زنان است.

با  زنان  جامعه  که  است  مسئله ای  هزاران  از  بخشی  این   
آن مواجهه دارد. اما همه این ها در سایه موضوع حجاب گم 
شده است. یکی از دلایلی که جامعه نیز به سمت مطالبه کردن 
مسئله حجاب و قوانینش می روند و به این فضا محدود مانده اند، 
همین تمرکز بیش از اندازه و به دور از عقلانیت سیاستگذاری بر 

مسئله حجاب است. 

بنابراین حتی برای مسئله حجاب نیز باید از این تمرکز که به 
دور از فضای عقلانیت است کمی فراتر رفت و جمیع مسائل 
صورت  در  گیرد.  قرار  توجه  مورد  سیاستگذاران  توسط  زنان 
پرداختن سیاستگذاری به چالش های اصلی این حوزه، می توان 
امید داشت جامعه زنان به سمت احقاق و مطالبه حقوق اصلی 

خود، حرکت کند!

زنان در بی حجابی گم شده اند

زهره حسنی سعدی

علوم و فناوری های کوانتومی، چالش ها و فرصت های آینده 

   خبر حمایت ۷۰۰ میلیارد تومانی معاونت علمی ریاست جمهوری 
جهت راه اندازی »مرکز ملی آفرینش فناوری های کوانتومی« را که 
می تواند منجر به فرصت های نسبتا خوبی و نیز صد البته تهدیدات 

بزرگی می شود را دیدم.

در ادامه خبر آمده:
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در سومین 
جلسه شورای راهبری کوانتوم از تسهیل فرآیند راه اندازی »مرکز ملی 
آفرینش فناوری های کوانتومی« و تخصیص اعتبار ۷۰۰ میلیارد تومانی 

خبر داد.
با مطالعاتی که در این ۱۲ سال روی قسمت های مختلف علوم و 
فناوری های کوانتومی انجام دادم و با تکیه بر اینکه در دانشگاه رتبه 
یک چین در رشته مهندسی فیزیک گرایش محاسبات و اطلاعات 
کوانتومی درس خواندم و از مراکز مختلف چین بازدید کردم. این حرکت 
و ایجاد »مرکز ملی آفرینش فناوری های کوانتومی« را شمشیری دولبه 
می بینم. اگر آن شورای راهبری کوانتوم که دارد برای آینده کوانتوم در 
ایران تصمیم می گیرد ترکیبی از دغدغه مندان و کسانی هستند که فهم 

درستی از علوم و فناوری های کوانتومی دارند که باید امیدوار بود، 
ولی اگر کسانی هستند که در عمر آکادمیکشان حتی یک صفحه 
راجع به کوانتوم نخوانده اند باید لرزید، باید ترسید و باید منتظر فاجعه 
باشیم. چند سوال دارم: ۱( آیا از بزرگان کوانتوم مثل دکتر بهرام پور، 
دکتر رکنی زاده، دکتر کریمی پور و .... در این شورا بوده اند؟ آیا از 
کوانتوم دانان جوانتر و با دغدغه بسیار بالا برای آینده کشور مثل 
دکتر شاطرزاده، دکتر توفیقی، دکتر عنابستانی و .... در این شورا 
بوده اند؟ آیا این ۴۲ پروژه ای که از بین پروژه های دیگر انتخاب شد، 
خود قطعاتی از یک پازل بزرگتر هستند که بتوانند آینده منجر به 
زیست بوم علوم و فناوری کوانتوم ایران شود؟ آیا این شورا توانسته 
است با ترسیم یک زیست بوم بزرگ و تقسیم آن به زیست بوم های 
کوچکتر با این گام های کوچک و مستمر زمینه را برای یک آینده 

نسبتا مطین فراهم کند؟ آیا این شورا توانسته است نسبت بین این 
زیست بوم بزرگ و سایر زیست بوم های احتمالی مثل هوش مصنوعی، 
شبکه ملی اطلاعات، زیستی، شناختی، الکترونیک، نانو و .... را تعیین 
کرده و با یک ساختار هوشمند مکانیزمی را برای تعریف پروژه ها و 
ایجاد زیست بوم بزرگ فراهم کند. این ها عمده مسایلی هستند که در 

دانش جدیدی بنام حکمرانی پژوهش و پیشرفت پاسخ دارند. اگر این 
سوالات را شورای راهبری کوانتوم مطالعه کرده و توانسته با تامل در 
آنها به این »مرکز ملی آفرینش فناوری های کوانتومی« برسد جای امید 
دارد، در غیر اینصورت باید خدای نکرده منتظر سرگردانی و ناامیدی 
کوانتوم و کوانتومی ها باشیم و یکبار دیگر با دستان توانمدمان خودمان 

مسیر را منحرف کنیم. انشا الله که این حرکت مایه امید بیشتر باشد.

محمود حسنی نژاد 



FAZAMAJAZI
@ASREGANOON
@ASREGANOON

صاحب امتیاز و مدیر مسئول  |  محمد جواد اهویی
زیر نظر شورای  سردبیر ی  

عکــــــــــــــس  |  طه آهویی               گرافیست و صفحه آرا   |   سارا کولیوند  
روابط عمـومی  |  جهانگیر توسلی                        ناظر هنری   |  محمدرضا مهدیانی   

 ـ 09931246624       آگــهی ها   |  02186052018  تــــلفن |  02186052018   ـ
 ـواحد 5   ـپلاک 44   ـکوچه زیبا   ـخیابان عبدالله زاده  نشــانی |  بلوار کشاورز  

 ـ44582814       رونمایی از کتابچــــاپ   |  صمیم ـ
 مسائل اخلاقی معاصر

اعلام برگزیدگان هفتمین
 »جشن نوشتار سینمای ایران«

رضایتنامه ۳۰ میلیاردی مانع بزرگ 
پرسپولیس و استقلال

 میودراگ بوژوویچ
  در استقلال خوزستان
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سپردن ورزش به دست اهالی این حوزه سال ها یك آرزو بود و بسیاری مقابل این خواسته 
بحق موضع گیری می كردند، اما چند سالی است كه مسئولیت اداره برخی رشته های مهم 
و مدال آور به ملی پوشان سابق خود سپرده شده است. با این حال بی تجربگی، باندبازی و 
مشورت گرفتن از افراد متفرقه یا به اصلاح كوتوله، باعث شده عملكرد و نتایج این قهرمانان 

در حوزه مدیریت بعضاً انتقادبرانگیز و ناامیدكننده باشد. 
برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون دوومیدانی زمینه را برای احسان حدادی فراهم كرد 
تا او نیز به جمع مدیران ورزشكار اضافه شود. او نایب قهرمان المپیك لندن است و در آسیا 
نیز سال ها در پرتاب دیسك رقیبی نداشت. در واقع حدادی تنها مدال آور تاریخ دوومیدانی 
ایران در ادوار بازی های المپیك بوده و هست و هنوز كسی نتوانسته ركورد او را بشكند، اما 
انتخابش به عنوان رئیس جدید فدراسیون رشته مادر بدون حاشیه نبوده و در بعد مدیریتی 
سوابق قهرمانی حدادی شاید خیلی به كارش نیاید و در عمل دردی از دوومیدانی دوا نكند. 
اگر بحث تأخیر در تأیید صلاحیتش برای حضور در انتخابات را كنار بگذاریم، می رسیم به 
موضوع اصلی؛ مشكلات، چالش ها و هزار و یك دغدغه دوومیدانی و ورزشكاران و مربیان 
فعال در این رشته. احسان حدادی اولین مدال آوری نیست كه رئیس فدراسیون شده و 
قاعدتاً آخری هم نخواهد بود، اما انتظار می رود او با درس گرفتن از عملكرد و نتایج دیگران، 

اجازه تكرار حواشی و ناكامی ها را در رشته محبوب خود ندهد. 
در ورزش حرفه ای، دوومیدانی رشته مادر محسوب می شود و كشور های صاحب نام در 

ورزش جهان سرمایه گذاری وسیعی روی دوومیدانی می كنند. درو كردن مدال های زیاد 
در تورنمنت های بین المللی ثمره این سرمایه گذاری است. منتها رسیدن به این مرحله 
از موفقیت نیازمند مدیریتی قوی و هدفمند است، آن هم به دور از حواشی، باندبازی 
و فرافكنی های رایج در ورزش ایران. حدادی در شرایطی مسئولیت سنگین مدیریت 
دوومیدانی را برعهده گرفته كه خودش خاك این رشته را خورده و بهتر از هر كسی 
می داند دوومیدانی چه وضعیتی دارد. به حداقل رساندن كمبود ها و چالش ها اصلی ترین 
خواسته اهالی این رشته از رئیس جدید است. منتها صرف اینكه حدادی تجربه حضور 
در بازی های المپیك، آسیایی و جهانی را داشته و ویترین افتخاراتش پر از مدال های 
رنگارنگ است، نمی تواند تضمینی باشد برای تكرار موفقیت هایش در عرصه مدیریتی. 
اكثریت اعضای مجمع دوومیدانی در حالی به او رأی دادند كه می دانستند حدادی هیچ 
سابقه مدیریتی در كارنامه ندارد. بی تجربگی اصلی ترین فاكتوری است كه می تواند هر 
مدیریتی را به لبه پرتگاه بكشاند. این موضوع دامن برخی از رؤسای فدراسیونی كه قبلًا 

ورزشكار بوده را گرفته و رشته هایشان را نیز در بحران فرو برده است. 
 تكیه زدن بر صندلی ریاست فدراسیون ها رؤیای بسیاری از ورزشكاران ماست و در این 
بین متأسفانه مشورت های اشتباه و حتی هدفمند، آن ها را به حضور در عرصه انتخابات 
ترغیب می كند. تجربه ناموفق تعدادی از همین ورزشكاران سابق باعث شده هم وجهه ملی 
و قهرمانی گذشته شان زیر سؤال برود و هم رشته های متبوع به ورطه نابودی كشیده شوند. 

احسان حدادی نباید 
تكرار  اجازه 
گذشته  ناكامی های 
را بدهد و حتی این 
فرصت خوبی است تا 
ثابت كند مدال آوران 
در  موفقیت  توانایی 
را  مدیریت  عرصه 
رئیس  دارند.  هم 
فدراسیون دوومیدانی 
اگر واقعاً چنین هدف 

و قصدی دارد، باید از مشاوران خبره، كارشناسان قوی، پیشكسوتان و ورزشكاران نخبه 
كمك بگیرد. حدادی نباید اجازه بدهد سهم خواهی، فرصت طلبی و اقدامات جهت دار، 
مدیریتش را تحت تأثیر قرار دهد. همچنین نجات دوومیدانی و سوق دادن ملی پوشان 
بااستعداد این رشته به سمت مدال آوری در عرصه های مختلف باید در اولویت كاری 
فدراسیون باشد و پس از سال ها به شكل اصولی و حرفه ای، بحث استعدادیابی در سراسر 

كشور در دستور كار قرار گیرد.

قهرمانان مدیران موفقی هم می شوند 

آثار مورد بررسی در جشن منتقدان فیلم هایی   
است كه در بازه ی زمانی مد نظر این جشن منتشر 
می شود و آثار مورد بررسی در جشن نوشتار آثار 
مطبوعاتی منتشر شده در رسانه ها، پیرامون این 

فیلم هاست.

كه    است  فنی  اهل  نویسندگان  از  هینمن   
ارجاعاتش به موضوعات جانبی و مرتبط بسیار خوب 
و زیاد است، ازجمله ارجاع به سینما و فلسفه و... در 

آثار او بسیار قابل استفاده است

سال    چند  طی  ایران  فوتبال  پدیده های  از  یكی 
گذشته سامان فلاح بود. مدافع جوان شمالی كه خیلی 
زود پله های ترقی را طی كرد و به تیم ملی هم رسید. 
فلاح كه در پیكان چهره شد، سال قبل راهی گل گهر 
شد تا فوتبالش را در این تیم ادامه دهد. فلاح قراردادی 
۳ ساله با گل گهر امضا كرد و هنوز دو فصل دیگر با این 
تیم قرارداد دارد. او كه طی یكی دو فصل گذشته چند 
بار در نقل و انتقالات تابستانی و زمستانی مورد توجه 
پرسپولیس و استقلال قرار گرفته بود، بار دیگر مورد 
توجه سرخابی ها قرار گرفته و دو غول بزرگ پایتخت نیم 

نگاهی به جذب این بازیكن ملی پوش دارند.
با این حال داشتن قرارداد با گل گهر و مبلغ بالای   

رضایتنامه او باعث شده تا كار پرسپولیس و استقلال 
مبلغ  می شود  گفته  شود.  سخت  سامان  جذب  برای 
رضایتنامه این بازیكن چیزی در حدود ۵۰۰ هزار دلار 
است كه كار را به شدت برای تیم های خواهان فلاح 

سخت می كند.

 استقلال خوزستان با سرمربی اهل مونته نگرو، میودراگ   
بوژوویچ قرارداد امضا کرد.

پرو" در سال ۱۹۶۸    "یوفا  دارای مجوز  مربی   این 
در مویكواس، مونته نگرو )YIR( به دنیا آمد. وی پس 
از اتمام دوران فوتبالی خود به عنوان بازیكن، در باشگاه 
"بوراس" صربستان مربیگری خود را آغاز كرد. این مربی 
سرشناس با ۲۰ سال سابقه مربیگری، قهرمان صربستان، 

فینالیست و قهرمان جام روسیه بوده است.
 او در طول دوران حرفه ای خود سرمربی تیم هایی   

چون »دینامو« )مسكو(، »لوكوموتیو« )مسكو(، »سرونا 
زوزدا« و  آرسنال )تولا( روسیه بود. آخرین محل كار او 

نفتچی آذربایجان بوده است.
 باشگاه استقلال خوزستان ضمن خوشامدگویی به این   

سرمربی با تجربه و كاربلد، برای ایشان در این مجموعه 
آرزوی موفقیت دارد.

 با انگیزه و پرقدرت پیش به سوی لیگ بیست و چهارم،   
جام خلیج فارس

شیوا نوروزی

منت میلیاردبگیر ها سر باشگاه ها

ارقامی كه این روز ها در فصل مكاره نقل و انتقالات مثل نقل و نبات 
دهان به دهان می چرخد، باوركردنی نیست؛ رقم های درشتی كه 
حتی تصورش هم ساده نیست و در ذهن بسیاری از افراد جامعه 
نمی گنجد، اما عده ای به راحتی خواستار دریافت آن می شوند و 
عده ای دیگر هم، چون قرار نیست خود دست به جیب شوند، با 
فراغ بال بزل و بخشش می كنند، بی آنكه آب از آب تكان بخورد!

فوتبال ایران با وجود تمام نمایش هایی كه آقایان به پا می كنند، 
دولتی است و تعداد تیم های خصوصی آن به انگشت های یك 
دست هم نمی رسد. این یعنی آنچه روانه جیب فوتبالی جماعت 
می شود، از حلقوم مردم زده می شود و به همین دلیل پذیرفتنی 
نیست آقایان بابت هرثانیه حضورشان در یك تیم ده ها و صد ها 
میلیون تومان به جیب بزنند، آن هم در شرایطی كه حقوق اغلب 
مردم حول و حوش ۱۵-۱۰ میلیون تومان چرخ می خورد؛ رقمی 
كه به مراتب از پاداش های دریافتی آقایان بابت تك بردهای شان 

هم كمتر است! 
تردیدی نیست كه ورزش شغل ورزشكاران است و امرار معاش 
آن ها از همین راه است، اما از تمام ورزش كشور تنها در یك 
و  هنگفت  ارقامی  ردوبدل شدن  شاهد  كه  است  رشته خاص 

نجومی هستیم؛ ارقامی كه دیگر به یك كابوس تبدیل شده اند!
تا همین چند سال قبل، گلایه ها از به جیب زدن چندصدمیلیون 
تومان پولی بود كه از بیت المال به جیب فوتبالیست ها روانه می شد، 
اما امروز در عین ناباوری شاهد ردوبدل شدن چند ده میلیارد تومان 
هستیم؛ رقم هایی كه تكرارش هم كار ساده ای نیست و در باور 
نمی گنجد و بی تردید بسیاری از مردم جامعه تا آخر عمر نظیر آن 
را حتی نخواهند دید، ولی این روز ها در موردش بسیار می شنوند. 
باوجود  آقایان  كه  است  این  داستان  جای  تأسفبارترین  اما 
دریافتی های هنگفت و نجومی، از خیر منت گذاشتن بر سر 
هواداران هم نمی گذرند و عمدتاً مدعی داشتن قرارداد هایی به 
مراتب پروپیمان تر از تیم های داخلی و خارجی هستند كه بابت 
هواداران از خیر آن گذشته اند، حال آنكه كمتر كسی است كه 
نداند اگر شرایط برای شان فراهم باشد، حتی ثانیه ای برای رفتن 
تردید نمی كنند، اما باید هم اینچنین رویه شرم آوری را در پیش 

بگیرند. وقتی مدیرعامل ها بدون در نظر گرفتن شأن و جایگاه 
خود و باشگاه تا كمر مقابل بازیكنان زیاده خواه خم می شوند و به 
هر سازی كه آن ها می زنند می رقصند، باید هم شاهد اینچنین 

اوضاع تأسفباری باشیم!
اگر همان سال گذشته كه بیرانوند برای بازارگرمی راه باشگاه 
حریف را در پیش گرفت، پرسپولیس قید او را زده بود، هواداران 
امسال هم شاهد تكرار رویه سال گذشته نبودند، اما وقتی درویش 
قرارداد  تمدید  كه  می آورد  پایین  آنقدر  را  خود  باشگاه  شأن 
بازیكنان را لطف به پرسپولیس و هوادارانش می خواند، چطور 
می توان انتظاری جز فسخ قرارداد جهت بالابردن رقم آن داشت؟

ملكه ذهن هواداران  آن هنوز هم  قبل كه خاطرات   سال ها 
پرسپولیس است، علی پروین تأكید داشت بازیكنان برای پوشیدن 
پیراهن پرسپولیس باید پول هم بدهند، اما امروز، درویش كه 
گویی فراموش كرده مدیرعامل چه باشگاهی، با چه پیشینه ای 
برگردند،  اگر  اسماعیلی فر  و  ترابی  بیرانوند،  می گوید،  است، 
محبت كرده اند، اما باید دید این بازگشت محبت به پرسپولیس 
و هوادارانش است یا مدیرعامل باشگاه! بی تردید بازگشت با منت 
هیچ یك از این بازیكنان به پرسپولیس محبتی در پی ندارد و این 
همان تفاوت فاحش بین نگاه پروین و درویش است؛ نگاهی كه 
سال ها پیش از پرسپولیس یك تیم مقتدر ساخت كه بازیكنان 
برای پوشیدن پیراهن آن التماس می كردند، در حالی كه امروز 
آقایان با وجود داشتن قرارداد هم حاضر به ادامه همكاری نیستند 
و بازی درمی آورند. تفاوت زیادی بین نگاه پروین و درویش است؛ 
تفاوتی كه باعث شده است امروز شاهد رشد فضایی رقم های 
مختص  كه  توجیهی  غیرقابل  رشد  باشیم؛  بازیكنان  قرارداد 
پرسپولیس نیست و در تمام تیم های لیگ ریشه دوانده است، 
شاید، چون باوجود تمام ادعا های مطرح شده تا به امروز، هیچ 
نظارت درستی بر عملكرد مدیران و بذل و بخشش آن ها از بیت 
المال نیست كه اگر بود، امروز هیچ فوتبالیستی در هیچ جایگاهی 
به خود اجازه نمی داد درخواست چندمیلیارد تومانی را مطرح 
كند؛ رقم درشتی كه شاید خیلی ها جز فوتبالیست ها را تأمین 

می كند كه همه مقابل شان چشم و گوش بسته شده اند!

دنیا حیدری


